
مدیرکل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر وزارت 
آموزش و پرورش با اشاره به وجود حدود ۷۳۲۰ مدرسه عشایری 
از نوسازی، بهسازی و مقاوم سازی مدارس عشایری با کمک 
سازمان نوسازی مدارس خبر داد. علی تیرگیر افزود: علاوه بر 
مدارس عشایری، مدارس کانکسی نیز داریم که تلاش می شود 
در آینده نه چندان دور با کمک معاونت عمرانی و نوســازی 

مدارس، فضای ایمنی برای دانش آموزان عشایری ایجاد کنیم.
وی در خصوص سختی کار معلمانی که در مدارس صعب العبور 
در حال تدریس هســتند افزود: اساسنامه ای در دفتر توسعه 
عشایری تحت عنوان اساسنامه مدارس عشایری مصوب شورای 
عالی آموزش و پرورش در سال ۹۳ وجود دارد که یکی دو بند آن 
مربوط به سختی کار و بدی آب و هوا و بدی رفت و آمد معلمان 

است؛ سعی داریم بتوانیم پشتوانه اجرایی خوبی برای اساسنامه 
مدارس عشــایری تعریف کنیم تا بخش اعظمی از مشکلات 

فرهنگیان و دانش آموزان این مناطق حل شود.
مدیرکل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر وزارت 
آموزش و پرورش درباره تدابیر لازم برای رفع مشــکل ایاب 
و ذهاب معلمــان و دانش آموزان عشــایر ادامــه داد: تلاش 

می کنیم تمــام بندهای مغفول مانــده در خصوص معلمان 
 عشــایری که یکی از آنها بحث ایاب و ذهاب اســت، در سال 

تحصیلی آینده اجرایی شود.
وی با بیان اینکه مدارس سنگی و گلی به صورت صد درصدی 
برچیده نشده اند گفت: تعداد این مدارس بسیار کاهش یافته و 

تلاش می شود همه آنها برچیده شوند.

معاون امور فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
تهران از برپایی بزرگترین سفره افطاری 
ساده در بلوارکشــاورز خبر داد. توکلی 
زاده، در ســومین همایش شــهرداران 
نواحی شهر تهران با اشاره به همزمانی 
ایام ســال نو با ماه مبارک رمضان افزود: 
در مناطق ۲۲ گانــه ۲۲ پارک به عنوان 
پهنه گردشگری در نظر گرفته شده است 
که در این پهنه ها و سایر پارک ها علاوه 
بر طرح ریزی برنامه مناسب گردشگری، 
طرح سفره افطاری ســاده را مانند سال 
گذشته در نظر گرفتیم. وی تاکید کرد: 
مطابــق برنامه ریزی های صورت گرفته 
بزرگ ترین سفره افطاری ساده در بلوار 
کشــاورز تهران با همراهی سازمان اوج 

و سازمان زیباســازی برپا خواهد شد. 
همچنین در منطقه ۶ پارک لاله برنامه 
رمضان شــهر برگزار می شــود. معاون 
شهردار تهران همچنین تصریح کرد: در 
رمضان شهر امسال تمرکز ما بر مفاهیم 
آیات سوره مبارکه ابراهیم است. علاوه 
بر این در شــب های ماه مبارک رمضان 
با همراهی حجت الاسلام و المسلمین 
قرائتی در مساجد طرح آرمان جلسات 
تفسیر قرآن برگزار خواهد شد. وی ادامه 
داد: در موضــوع جمــع آوری معتادان 
متجاهر پس از ابلاغ دستورالعمل لازم 
از سوی ســازمان خدمات اجتماعی به 
 مناطق تا حــدی کار بــه خوبی پیش 

رفته  است. 

برپایی بزرگترین سفره افطاری در بلوار کشاورزنوسازی و بهسازی مدارس عشایری
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وزیر تعاون اعلام کرد:

استقبال ۸۵ درصدی 
از طرح کالابرگ 

داخلی سازی ۸۰ درصد 
از تجهیزات نفتی

نوسازی ۲۴۰ هزار واحد 
مسکونی در بافت های فرسوده

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

توسعه 
تجارت آزاد

فرصت های بســیاری در 
صادرات غیرنفتی وجود دارد 
که متاسفانه به آنها توجهی 
نمی شود. به عنوان مثال، 
صادرات فرش دستباف و صنایع دستی می تواند به 
میلیاردها دلار در سال برسد و به هیچ عنوان دور از 
دسترس نیست. چرا که تجربه این حجم از صادرات 
را داشــته ایم. اما با بی توجهی به این کالاها، رقبا 
بازارهای صادراتی ما را قبضه کرده اند. همچنین 
ترکیه سالانه میلیاردها دلار صادرات محصولات 
غذایی دارد که ما هم امکان و ظرفیت این صادرات 
را داریم اما توجهی به آن نشــده است. مهم ترین 

شاخص اقتصاد هر...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

10 هزار شرکت دانش بنیان داریم

تامین مالی ۳۰ هزار 
میلیاردی دانش بنیان ها

خاندوزی: نقدینگی به هدف گذاری تعیین شده رسید

رشد صعودی اقتصاد غیرنفتی
صفحه3

صفحه۲

برپایی  ۳۶۰  نمایشگاه  بهاره
22 هزار  خودروی   وارداتی   تحویل   شد

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور، از تخصیص ۳۰ هــزار میلیارد ریال اعتبار 
برای تامین مالی طرح های دانش بنیان در یک توافق 
بانکی خبر داد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی 
فیروزآبادی در حاشیه امضای موافقت نامه همکاری 
بانکی با تاکید بر اولویت نقش آفرین کردن بانک ها در 
تامین مالی طرح های دانش بنیان به عنوان مهمترین 
ابزار برای توسعه اقتصاد دانش بنیان اظهار داشت: در 
موافقت نامه ای که به مدت دو ماه در قالب کارگروهی 
مشترک با بانک ملت پیگیری و امضا شد، زمینه برای 
تحقق این رکن مهم از توســعه زیست بوم فناوری، 
نوآوری و اقتصاد دانش بنیان فراهم شده است. وی 
در آیین امضای این موافقت نامه با عنوان »بســته 
حمایتی، خدمات مالی و ســقف تجمیعی موردی 
خدمات، تسهیلات، صکوک و سرمایه گذاری« به 
محورهای اصلی آن اشــاره کرد و گفت: سه محور 
اصلی از جمله تسهیلات خوب و سریع به شرکت های 
دانش بنیان تراز اول که در قالب یک ارزیابی دقیق 
انتخاب می شــوند، همکاری مشترک با بانک برای 
ســرمایه گذاری در طرح های راهبردی و پیشران 
دانش بنیان و صدور ضمانت نامه ها و نقش آفرینی 
بانک به عنوان رکن ضامن در طرح های دانش بنیان 
ارکان اصلی این موافقت نامه هســتند. دهقانی با 
تاکید بر اینکه توســعه تعامل و همکاری با بانک ها 
در راستای تامین مالی شرکت های دانش بنیان در 
دستور کار معاونت علمی است، ادامه داد: بانک ملت 
با رویکرد بسیار خوبی که به حوزه دانش بنیان دارد، 
در حمایت از شرکت های دانش بنیان پیشرو بوده 
است. این موافقت نامه یک سقف ۳۰ هزار میلیارد 
ریالی از حیث تخصیص تضامین و حمایت ها دارد و 
طرح های دانش بنیان متناسب با نیاز و اهمیت خود 

از حمایت های متنوع پیش بینی...

نوبت اول
فراخوان آگهـي   مناقصه عمومي   از طریق ارزیابی کیفی فشرده

شرکت گازاستان اصفهان , درنظر دارد جهت موضوع زیر  :
موضوع: اجرای عملیات شبکه گذاری تغذیه ۶ اینچ به طول 48 متر و   پلی اتیلن 

۶۳ تا 1۶۰ میلی متر به  متراژ حدوداً   1۳۰۰۰ متر و ساخت، نصب ، انشعابات  ،پلی اتیلن، پلی فولادی 
جمعاً به تعداد ۶5 انشعاب در شهرستان چادگان و نواحی تابعه

به شــماره فراخوان )۲۰۰۲۰۹11۳8۰۰۰1۹۲( مورخ 14۰۲/1۲/1۲ را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرسwww.setadiran.ir   از طریق ارزیابی کیفی فشرده برگزار نماید . 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه اسناد ارزیابی کیفی و پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  (ستاد)  انجام خواهد شد .

تذکر: با توجه به ارزیابی کیفی فشرده )یکپارچه(در این مناقصه، لازم است مناقصه گران نسبت به 
دریافت، تکمیل ، مهر و امضاء الکترونیک و بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی اقدام نمایند و همزمان مدارک 
لازم برای بارگذاری در پاکتهای الف، ب و ج را نیز مطابق دعوتنامه صادره مهر و امضای الکترونیک نموده 

و حداکثر تا تاریخ مشخص شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری نمایند. 
- کد فراخوان پایگاه ملی مناقصات 5۳1۶۶۶۶۷ مورخ  14۰۲/1۲/1۲
- مهلت زمان دریافت اسناد از سایت : تا 1۹:۰۰ تاریخ 14۰۳/۰1/1۳

- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی و ارائه مدارک و پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد ساعت 
1۹:۰۰روز  ۲۷ /14۰۳/۰1

- بازگشایی و ارجاع به کمیته فنی بازرگانی ۰1/۲8 /14۰۳   ساعت ۰۹:۰۰ صبح 
زمان بازگشایی پاکات  مالی مناقصه گران حایز شرایط متعاقبادًر سامانه ستاد اطلاع رسانی خواهد شد.

به منظور شرکت در این مناقصه، داشتن  رتبه معتبرحداقل  5  نفت و گاز و 5  تاسیسات و تجهیزات  
الزامی می باشد. 

مبلغ براورد مناقصه :  58,۲8۰,۰۷۰,4۶8  ریال
 مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:  ۲,۹15,۰۰۰,۰۰۰  ریال

جهت دریافت اطلاعات بیشتر  با شماره تلفن ۳81۳۳۷5۹ -۰۳1 تماس حاصل نمایید. 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه  مرکز تماس ۰۲1 41۹14

شرکت گازاستان اصفهان
شناسه آگهی 1۶8۰۲۲5

آگهی مناقصه )نوبت اول ( تجدید
مشخصات مناقصه :  

مبلغ تضمین ) ریال(مبلغ برآورد )ریال( شرح تقاضاشماره فراخوان سامانه ستاد نام مناقصه گزار

۲۰۰۲۰۹۳۹85۰۰1۳۷۰شرکت ملی حفاری ایران
تامیــن خدمات لولــه مغزی ســیار و  

۰۰۰ر۰۰۰ر5۰۰ر۰۰۰1۳ر۰۰۰ر۰۰۰ر۲۷۰دستگاههای پمپاژ نیتروژن

روش ارزیابی : بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد. )حداقل امتیاز 5۰(

تحویل اسناد به شرکت: سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت 
نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی 
– طبقه اول پارت B – اتاق 1۰۷- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس ۳41485۶۹ – ۰۶1-۳414858۰

تاریخ شروع دریافت : توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 1۰ روز پس از آن 
ادامه خواهد داشت .  )14۰۲/1۲/۲1 لغایت 14۰۲/1۲/۲8( 

آخرین مهلت : þ 14  روز پس از آخرین روز دریافت اسناد   ) 14۰۳/۰1/۰5 لغایت 14۰۳/۰1/۲5 (           

انواع تضامین قابل قبول : ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 
  )IR۳5۰1۰۰۰۰4۰۰1114۰۰۶۳۷۶۶۳۶ 4۰۰1114۰۰۶۳۷۶۶۳۶  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا

و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  5۰۶5۹  ت / 1۲۳4۰۲ مورخ ۹4/۰۹/۲۲ مورد قبول و پذیرش می باشد.

مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین : ۹۰ روز
)برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه 

قابل تمدید باشد(

www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران                               
شناسه آگهی 1۶۷۷۷8۶

یک شرکت معتبر خصوصی با بیش از ۲۰ سال سابقه خرید و فروش 
و چارترینگ در ســطح بین الملل، خدمات زیر را بــه کارفرمایان، 

مالکان، خریداران و تجار محترم ارائه می نماید:
انواع شناورهای فراساحلی

تانکر و کارگو
یدک کش و بارج

صیادی و تفریحی
تأمین قطعات اصلی موتور اصلی و تجهیزات

مشاوره، بازرسی، انعقاد قرارداد خرید و مدیریت تحویل دهی
حمل و نقل کالا

نشانی دفتر اصلی:
تهران، میدان هروی، خیابان وفامنش، کوچه آبنوس، پلاک ۲۹، طبقه ۳

SNP98@Yahoo.com
۳48۰۳۹۷ ۰۹1۲

۰۹۳۶۰445۹5۹۲

آگهي تجدید مناقصه عمومي* یك مـرحله اي* شماره 14۰2/5۰ همراه با ارزیابی کیفی
مناقصه گزار : شرکت   گاز استان   چهار محال  و بختیاري

 موضوع مناقصه: خرید ۹ عدد شیر توپکی 8 اینچ کلاس ۳۰۰ ساقه بلند
۳- شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد: مناقصه موضوع فوق را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه 

پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد.
لازم به ذکر است کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات 5۳1۶۶۷۳5 و کد فراخوان در سامانه ستاد ۲۰۰۲۰۹141۰۰۰۰۰8۹ می باشد.

4- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه : ساعت 1۲روز شنبه تاریخ 14۰۲/1۲/1۹ می باشد.
5-  مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا ساعت 18 روز چهارشنبه تاریخ 14۰۲/1۲/۲۳ می باشد.

۶- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 18 روز شنبه تاریخ  14۰۳/۰1/18 می باشد. 
۷- تاریخ بازگشایی پاکت ارزیابی مناقصه : ساعت 8 صبح روز یکشنبه تاریخ  14۰۳/۰1/1۹   

8- تاریخ بازگشایی پاکت پیشنهاد : ساعت ۹ روز سه شنبه تاریخ 14۰۳/۰1/۲1   
۹- نوع و مبلغ تضمین فرایند ارجاع کار  : یکي ازتضامین معتبر درآیین نامه تضمین معاملات دولتي مصوبه شماره 1۲۳4۰۲/ت5۰۶5۹هـ  مورخ ۹4/۰۹/۲۲ هیات محترم وزیران به مبلغ ۹88,۰۰۰,۰۰۰ ) نهصد و هشتاد و هشت میلیون( ریال مي باشد.

   اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: آدرس شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری واقع در شهرکرد ـ خیابان فارابي 
شمالي به شماره تلفن 4-۳۳۳۳۹۰۰۲-۰۳8 )داخلی ۲۰81( 

چاپ نوبت اول: روز      شنبه  ۲14۰/1۲/1۹    چاپ نوبت دوم : روز   یکشنبه ۲14۰/1۲/۲۰
روابط عمومی شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری شناسه آگهی 1۶8۰85۰

نوبت اول

آگهي تجدید مزایده عمومي)نوبت اول(
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/55۳/د مورخ14۰1/۰8/۲1 موضوع ابلاغ بند 1  مصوبه شماره ۷۳مورخ14۰1/۰8/1۹ شورای اسلامی شهر اندیشه  
نسبت به واگذاری امتیاز بهره برداری از تالار و رستوران واقع در مجتمع تجاری اداری نگارستان از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط اقدام نماید.

1-موضوع مزایده:
عبارت است از واگذاری امتیاز بهره برداری از تالار و رستوران واقع در مجتمع تجاری اداری نگارستان به مدت 1۰ سال شمسی 

۲-شرایط اجاره:
مبلغ پایه کارشناسی شده طبق گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره/111۰ مورخ 14۰۲/11/1۰ برای مدت 1۰سال به شرح جدول ذیل می باشد.

۱۴۰/796/۰۰۰/۰۰۰جمع کل ۱۰سال)ریال(
۳-تضمین شرکت در مزایده:سپرده شرکت در مزایده ۷/۰۳۹/8۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یکی از صورتهای ذیل به واحد دبیرخانه شهرداری 

تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید.
الف(رسید بانکی واریزوجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده ۰11۳۹۹445۶۰۰1 نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد۲41۷

ب(ضمانت نامه بانکی
تبصره1:ضمانت نامه ارائه  شده می بایست در زمان بازگشایی پاکات مزایده دارای اعتبار بوده و برای مدت سه ماه دیگر نیز قابل تمدید می باشد.

تبصره۲:به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
4-مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده:

متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده مي بایست از طریق سامانه  تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir اقدام نمایند.
5-مهلت و محل دریافت اسناد مزایده:

از تاریخ انتشار آگهي لغایت پایان ساعت اداري روز یکشنبه مورخ 14۰۲/1۲/۲۷ ومحل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir مي باشد.
۶-مهلت و محل تسلیم پیشنهادات: متقاضیان مي بایست پاکت هاي پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم شده است را حداکثر تا پایان ساعت اداري روز دوشنبه مورخ 14۰۳/۰1/۲۰ 

در سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir بارگذاري نمایند.
تذکر:در جلسه بازگشایي صرفا اسناد داراي امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.

۷-تاریخ و محل بازگشایی پیشنهادات:
روز شنبه مورخ 14۰۳/۰1/۲5 از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولتwww.setadiran.ir می باشد.

8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده موضوع مزایده است.
۹-شهرداری اندیشه در رد یا قبول تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.

             بهروز کاویانی-شهردار شهر اندیشه
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۹ /14۰۲/1۲ تاریخ انتشار نوبت دوم: 14۰۲/1۲/۲۶



اقتصاد2
ایران

نوسازی ۲۴۰ هزار واحد مسکونی 
در بافت های فرسوده

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری با بیان اینکه 
۲۸۹ پروژه بوستان و فضای ســبز در بافت های 
ناکارآمد شهری اجرا شد، رقم آغاز فرآینده نوسازی 
واحدهای مسکونی را در بافت های فرسوده ۲۴۰ 
هزار واحد برشمرد. محمد آیینی معاون وزیر راه و 
شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران گفت: مقرر بود تا پایان امسال صدور پروانه 
ساختمانی و آغاز نوسازی واحدهای مسکونی در 
بافت فرسوده به ۲۴۰ هزار واحد برسد که هم اکنون 
به این رقم هدف گذاری شده از آغاز فرآیند نوسازی 

در بافت های فرسوده شهری رسیده ایم.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در حال حاضر 
از ۲۴۰ هزار واحدی که در بافت های فرســوده، 
فرآیند نوســازی آنها آغاز شده اســت ۸۲ هزار 
واحد تکمیل و تحویل متقاضیان شد. مدیرعامل 
شرکت بازآفرینی شهری ایران توضیح داد: شرکت 
بازآفرینی شهری ایران در هفته منابع طبیعی که 
آغاز شده است پویش "نهال نو، خانه نو" را شروع 
کرده اســت و با این کار علاوه بر درخت کاری و 
کاشت نهال در بافت های فرسوده شهری از فرصت 
نوسازی در این محلات و معرفی بسته های تشویقی 

برای ترغیب مردم به نوسازی استفاده می کند.
آیینی گفت: شــرکت بازآفرینی شهری ایران در 
حوزه بافت های فرسوده و سکونتگاه های نیازمند 
ساماندهی و توانمندســازی بیش از ۱۲۶ پروژه 
احداث بوستان و فضای سبز و شهرداری ها ۱۶۳ 

پروژه در این بافت ها را به اجرا رسانده است.
وی گفت: در برنامه هفتم توسعه و در اجرای مفاد 
سند ملی که باید به متوسط ســرانه های همان 
شهر برسیم ۴۴۶ پروژه در برنامه است که در طول 
برنامه هفتم اجرا خواهد شد و در در حدود ۵۹۰ 
هکتار به سطح فضای ســبز بافت های فرسوده و 
سکونتگاه های غیررسمی افزوده خواهد شد و با 
اجرای این طرح می توانیم به متوسط سرانه فضای 

سبز شهرها برسیم.

اســتقبال ۸۵ درصدی از طرح 
کالابرگ 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اســتقبال ۸۵ 
درصد مردم از طرح کالابرگ خبــر داد و گفت: 
تمهیدات لازم برای مرحله دوم این طرح انجام و 
به زودی عملیاتی می شود. سید صولت مرتضوی 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حاشیه نشست 
هیات دولت در جمع خبرنگاران در مورد مرحله 
دوم طرح کالا برگ اظهار داشت: تمهیدات لازم 
در این زمینه انجام شــده و امید است به زودی 
عملیاتی شود. وی در مورد استقبال مردم از طرح 
کالا برگ هم یادآورشد: استقبال مردم از این طرح 
بالای ۸۵ درصد بوده است. وزیر کار در ادامه با بیان 
اینکه ان شاءالله از هفته آینده جلسات شورای عالی 
کار برگزار می شود و تصمیم گیری خواهد شد.، 
گفت: عصر دیروز جلسه داشتیم که دستورهای 
مختلفی داشت و مصوب شد اما جلسه روز گذشته 

درخصوص حداقل دستمزد نبود.

هدف وزارت نفت ارزان سازی 
تولید است

مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی با اشاره به اینکه هدف 
وزارت نفت ارزان سازی تولید است، گفت: با ارتقای 
فناوری و روش های نو این موضوع امکان پذیر است.

به گزارش وزارت نفت، رضا کاظم نژاد در گردهمایی 
سالانه شرکت های خانواده پارک فناوری و نوآوری 
نفت و گاز با بیان اینکه امروز در کشور نخبگان به 
خودباوری رسیده اند، اظهار کرد: برخلاف سال های 
گذشته که به نیروی داخلی اعتمادی نمی شد، اما 
هم اکنون برای تکمیل سبد زنجیره ارزش افزوده 

می شود به آنها اعتماد کرد.
وی با اشــاره به اینکه صنعت نفــت پرخطر و پر 
ریسک است، افزود: با رعایت ایمنی، فرآیندهای 
این صنعــت باید با تلفــات کم یا بــدون تلفات 
انجام شود. مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه 
با ورود شــرکت های دانش بنیان در هر بخشــی 
نیازهــای آن بخــش رفع شــده اســت، افزود: 
هم اکنون باید بــه عرصه های نو فنــاوری ورود 
 کنیم تا فاصله فناوری در داخل و خارج کشور به 

حداقل برسد.
کاظم نژاد با اشــاره به اینکه هــدف وزارت نفت 
ارزان سازی تولید است، اظهار کرد: با ارتقای فناوری 
و روش های نو این موضوع امکان پذیر است. وی 
افزود: هزینه بالای فرآیندهای پالایشگاهی و تولید 
یک فرآورده )سوخت( سبب هزینه های زیاد در 

تولید فرآورده های پالایشگاهی می شود.

خبر

وزیــر صنعت، معــدن و 
تجــارت از برپایــی ۳۶۰ 
نمایشگاه بهاره در سراسر 
کشــور خبــر داد و گفت: 
۳۰ هزار غرفــه در در این 
نمایشگاه ها فعال است. عباس علی آبادی در افتتاح 
نمایشــگاه بهاره در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
کسبه می خواهند که در شــب عید فروش بهتری 
داشته باشــند در مقابل مردم نیز به دنبال کیفیت 
و قیمت مناســب در خرید کالاها هســتند، از این 
رو در وزارت صمت تلاش کرده ایم که شــرایطی را 
فراهم کنیم که این اتفاق رقم بخــورد. وی افزود: 
خرید اعتباری با همکاری اصناف برای مردم فراهم 
شــده تا بتوانند از این فرصت برای خرید استفاده 
کنند بدون اینکه هزینه بیشــتری پرداخت کنند. 
تعدادی از فروشندگان برای پیوستن به طرح کارت 
اعتباری اقدام کرده اند، اکنون مبلغ کارت اعتباری 
۲۰ میلیون تومان است که به دنبال افزایش اعتبار 

هستیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه کیفیت و 
قیمت مناسب مورد توجه قرار گرفته است، گفت: 
نظارت بر این نمایشگاه های بهاره در سراسر کشور 
حاکم است ضمن اینکه مردم می توانند از سامانه 
۱۲۴ استفاده و اطلاع رســانی کنند، اگر تخلف یا 

مورد غیرقابلی دیدند را گزارش کنند.

وی ادامه داد: در خصوص کالاهای اساسی از جمله 
شــکر هماهنگی با وزارت جهاد کشاورزی صورت 
گرفته است در این نمایشگاه ها و میادین شهرداری 
عرضه با قیمت مصوب صورت می گیرد. علی آبادی 
با اشاره به عرضه لاستیک در نمایشگاه های بهاره 
گفت: ثبت نام و عرضه لاســتیک با قیمت مصوب 
صورت می گیرد. وضعیت تولید لاستیک خوب است 
و در تلاش هستیم بازار را متعادل کنیم ضمن اینکه 
واردات را با کاهش تعرفه ها بهبود داده ایم و واردات 

در شرایط خوبی انجام می گیرد. وی افزود: ناترازی 
بازار لاستیک جبران شــده، اکنون در این زمینه 
ناترازی نداریم اما برخی ســودجویان التهاب بازار 
سوءاستفاده می کنند. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به تولید پژوه پارس گفت: تولیدات باید بر 
اساس استانداردها باشد، اســتانداردها در سراسر 
جهان ارتقا پیدا می کنــد در صنعت خودرو انتظار 
است که ما هم اســتاندارد را ارتقا دهیم در همین 
راستا، سازمان استاندارد به دنبال بهبود کیفیت و 

استاندارد است. وی افزود: بعضی از خودروها ممکن 
است که در تطبیق با اســتانداردها نمره قبولی را 
کسب نکرده باشند، تلاش می کنیم که افرادی که 
ثبت نام کرده اند با اولویــت، خودرو به آنها تحویل 
شود. علی آبادی با بیان اینکه بیش از ۶۶ هزار مورد 
ثبت خودروی وارداتی صورت گرفته است، گفت: 
سهمی از نیاز مردم باید از خارج تهیه شود.بالای ۶۶ 
هزار ثبت سفارش کرده ایم که این آمار رشد می کند 

همچنین ارز مورد نظر تخصیص یافته است.
وی خاطر نشان کرد: ۲۲ هزار خودرو تحویل شده 
اســت، بعضی ها تلاش می کنند تا آب را گل آلود 
کنند که ماهی بگیرند و خــودرو را گران کنند، در 
صورتی که مشــکلی پیش نیاید مــردم به صورت 
دائمی می تواننــد خودرو را تحویــل بگیرند. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: خودرو به اندازه 
کافی عرضه می شــود اما عطشــی در بازار وجود 
دارد که باعث می شــود بعضی ها از این موقعیت ها 

سواستفاده کنند.
وی به اجلاس جهانی تجارت نیز اشاره کرد و گفت: 
این اجلاسیه امسال در امارات برگزار شد ما در این 
اجلاســیه که در سطح وزرا بود شــرکت کردیم تا 
پیام مردم را به گــوش جهانیان ابلاغ کنیم، تلاش 
می کنیم به عضویت آن دربیاییم، ۲۸ ســال است 
که کشورهای اســتکباری از حضور ایران ممانعت 
کرده اند. علی آبادی گفت: تلاش می کنیم بر اساس 
قواعد بین المللی تجارت کنیم ضمن اینکه در این 

اجلاسیه با ۱۵ وزیر نشست داشته ام.

۲۲ هزار خودروی وارداتی تحویل شد

برپایی ۳۶۰ نمایشگاه بهاره

داخلــی ســازی ۸۰ درصد از 
تجهیزات نفتی

معاون وزیــر نفت گفت:در شــرایط تحریم، 
رویکــرد وزارت بــه ســوی شــرکت های 
دانش بنیــان بــود و از تحریم یــک فرصت 
ساختیم و اینک ۸۰ درصد تجهیزات نفتی در 

داخل کشور تولید شده است.
جلیل ســالاری مدیــر عامل شــرکت ملی 
پالایــش و پخــش فرآورده هــای نفتــی 
چهارشــنبه در نشست بررســی طرح های 
کیفی ســازی فرآورده هــای نفتــی که در 
آبــادان افــزود: اقدامــات گســترده ای در 
۲ ســال اخیر برای تولید تجهیــزات داخلی 
انجام شــد و طرح های فراسرزمینی پالایشی 
 و صــدور خدمات فنــی و مهندســی از این 

اقدامات است.
معاون وزیر نفت گفت: تاکنون ســه تا چهار 
دانش فنــی در شــرکت های پالایشــی در 
زمینه تولید کاتالیســت، کمپرســور سازی 
و کیفی ســازی نفت کــوره به طــور کامل 
بومی ســازی شده اســت. ســالاری گفت: 
در زمینه کیفی ســازی محصــولات نفتی، 
با کمک شــرکت های دانش بنیــان، تولید 
نفت کــوره در بســیاری از پالایشــگاه های 
کشــور به زیــر ۱۰ درصــد کاهــش یافته 
 و در برخــی پالایشــگاه ها بــه صفــر 

رسیده است.
سالاری گفت: در پالایشــگاه آبادان ظرفیت 
تولید به ۵۰۰ هزار بشکه در روز رسیده است 
که مرحله دوم فاز ۲ این پالایشــگاه آبادان از 
محل افزایش ظرفیت تکمیل و به بهره برداری 

خواهد رسید.
وی افزود: با افزایش ظرفیت و کیفی ســازی 
محصــولات نفتی در کشــور، ظرفیت تولید 
بنزین در کشــور به ۱۲۹ میلیــون لیتر در 
روز رســیده اســت. معاون وزیر نفت اظهار 
کرد: در ۹ ماهه ســال جــاری، بیش از ۱۰۲ 
میلیارد لیتــر نفت خام و فــرآورده از طریق 
خطوط لوله نفت کشــور به مبــادی مصرف 
منتقل شــده کــه از این میــان ۵۳ میلیارد 
 لیتر نفت خام و ۴۹.۳ میلیــارد لیتر فرآورده 

نفتی بود.
وی بیان کرد: در بازه زمانی ۹ ماهه سال جاری 
۲ میلیارد و ۵۱۷ میلیون لیتر سوخت مایع به 
نیروگاه های کشــور ارسال شده است. معاون 
وزیر نفت گفت: انتقال نفت و فرآورده کشور در 
۹ ماهه امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 
۱۴۰۱ رشد ۴.۵ درصدی و در مقایسه با شروع 
به کار دولت سیزدهم، رشد هفت درصدی را 

نشان می دهد.

واگذاری زمین بــه ۲ میلیون 
متقاضی در شهرها و روستاها

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن از برنامه واگذاری 
زمین به ۲ میلیون متقاضی شهری و روستایی 

تا پایان دولت سیزدهم خبر داد.
ابوالفضل نــوروزی مدیرکل دفتــر اقتصاد 
مســکن وزارت راه و شهرســازی، گفــت: 
برنامه امســال و ســال آینــده تأمین زمین 
بــرای ۲ میلیــون متقاضی اســت که نیمی 
از آن اراضــی در روســتاها و نیــم دیگر در 
شهرها واگذار خواهد شــد. به دلیل قدردانی 
از خانواده هــای ایثارگران، ایــن واگذاری ها 
در طــرح جوانــی جمعیت و نهضــت ملی 
 مســکن شــامل خانواده های ایثارگران نیز 

خواهد شد.
مدیــرکل دفتر اقتصــاد مســکن ادامه داد: 
برنامه امســال برای واگذاری زمین در طرح 
جوانی جمعیت، واگــذاری زمین به ۷۰ هزار 
متقاضــی بوده کــه هم اکنون بیــش از ۷۰ 
 هزار قطعــه واگذار و بیــش از ظرفیت انجام 

شده است.
نوروزی توضیح داد: در قانون اجاره بها در ماده 
۱۴ که اخیراً در شــورای نگهبان تصویب شد 
تاکید شده است که چنانچه زمینی واگذار شود 
تا قبل از پایان ساخت و فروش امتیاز نهضت 
ملی، امکان نقــل و انتقال به هــر صورتی از 
جمله فروش رسمی، وکالتی، هبه و… وجود 
نــدارد و در صورت واگــذاری معامله صورت 
 گرفته در محاکم قضائــی و ادارات پذیرفته 

نخواهد شد.
وی تصریح کرد: امتیاز نهضت ملی مســکن 
تا قبل از اتمام ســاخت امکان نقــل و انتقال 
ندارد. پیشرفت ســاخت و ساز در پروژه هایی 
که مدیریت ســاخت توســط مــردم انجام 
 می شود در مقایســه با پروژه های انبوه سازی 

بیشتر است.
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رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از افزایش ۸۰ هزار 
میلیارد تومانی تخصیص منابع به بخش بهداشــت و 
درمان در سال جاری خبر داد و گفت: بخش سلامت و 
درمان جزو اولویت های کشور است و سال آینده رشد 
خوبی برای منابع این بخش و بیشتر از سایر بخش ها 
دیده شده است. »داود منظور« با اشاره به توجه ویژه 
دولت سیزدهم به بخش بهداشت و سلامت، در خصوص 
پیش بینی منابع برای این بخش در سال آینده اظهار 
داشت: بخش دوم لایحه بودجه ۱۴۰۳ در سازمان برنامه 
و بودجه در حال نهایی شدن است و منتظر هستیم تا 

مجلس بخش نخست بودجه را به ما ابلاغ کند.
وی افــزود: در بخــش دوم لایحه بودجــه برای همه 
بخش های دولت از جمله بهداشت و درمان پیش بینی 
خوبی انجام شده است که باید با خودِ وزارتخانه ها در 
مورد آن گفت وگو داشته باشیم و آماده خواهد شد تا 
بتوانیم در نخستین فرصت در هیات دولت به تصویب 
برسانیم. رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه دو 
بخش منابع در حوزه سلامت داریم، گفت: یکی منابعی 
است که خود بخش سلامت به عنوان درآمد اختصاصی 

تولید می کند کــه این ها همــان دریافتی ها از محل 
تعرفه ها است و در این قسمت رشد خوبی را پیش بینی 
می کنیم. منظور ادامه داد: بخش سلامت و درمان جزو 
اولویت های کشور است، بر این اساس در بودجه عمومی، 
رشد منابع بخش درمان از سایر بخش ها در سال آینده 
بیشتر خواهد بود. وی درباره اینکه امسال چقدر به بخش 
ســلامت و درمان تخصیص یافته است؟ بیان داشت: 
امسال حدود ۳۲۰ هزار میلیارد تومان منابع به بخش 
بهداشت و درمان تا پایان سال تخصیص داده شده که 
نسبت به سال گذشته )۲۳۷ هزار میلیارد تومان( حدود 
۸۰ هزار میلیارد تومان افزایش داشــته است. معاون 
رئیس جمهور گفت: بخشــی از این افزایش از محل 
درآمدهای اختصاصی بیمارستان ها و دانشگاه های علوم 
پزشکی تامین شده و بخشی هم از طریق یک درصد 
مالیات ارزش افزوده ســلامت و منابع بودجه عمومی 
بوده است؛ بر این اساس تخصیص اعتبار در سال جاری 
رشد خوبی داشته، اما نیازها در بخش بهداشت و درمان 
بسی فراتر از منابعی است که تاکنون تحقق پیدا کرده و 

امیدواریم بتوانیم سال آینده این منابع را تقویت کنیم.

صادرات زنجیره آهن و فولاد کشور در ۱۱ ماهه امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، هم به لحاظ حجمی 
و هم به لحاظ ریالی افزایشی رقم خورده است. به ویژه 
اینکه آهن اسفنجی و گندله سنگ آهن رشد بالغ بر ۸۰ 
درصدی داشته و کنسانتره نیز هم به صورت وزنی و هم 
ریالی رکورد افزایش زده است. بر اساس آمار ارائه شده 
توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران از عملکرد ۱۱ 
ماهه فولادسازان کشور در امر صادرات، از ابتدای سال 
تا پایان بهمن ماه، بخشی از تولید فولاد کشور صادر 
شده است؛ آمار صادراتی در مدت مذکور سال جاری 
و مقایسه آن با صادرات در مدت مشابه سال گذشته، 
نشان می دهد که صادرات وزنی فولاد کشور در تمام 
زنجیره آهن و فولاد از رشــد ۵.۵ درصدی تا ۷۹۸.۶ 
درصدی برخودار شده است؛ این در حالیست جز مقاطع 
تخت و محصولاد فولادی، ارزش صادرات این زنجیره 
نیز افزایش قابل توجهی داشته است. طبق آمار صادرات 
زنجیره آهن و فولاد کشور، در مجموع ۱۱ ماهه امسال، 
دو میلیون و ۷۱۴ هزار تن مقاطع طویل فولادی صادر 
شــده که حدود یک میلیون و ۱۴۰ هزار تن بیشتر 

میزان صادرات آن در مدت مشابه سال گذشته معادل 
دو میلیون و ۵۰۰ هزار تن بوده است. ارزش صادرات 
این مقاطع فولادی نیز ۱۵.۸ درصد بیشتر شده است. 
در حالیکه در ۱۱ ماهه سال گذشته، در مجموع ارزش 
صادرات مفقاطع طویل فولادی ۷۶ میلیون دلار بوده، 
این عدد در صادرات امسال به ۸۸ میلیون دلار رسیده 
است. صادرات مقاطع تخت فولادی نیز از ۴۱۷ هزار 
تن به ارزش ۲۹۳ میلیــون دلار در مجموع ۱۱ ماهه 
۱۴۰۱ به ۴۴۰ هزار تن در مدت مشــابه سال جاری 
به ارزش ۲۷۹ میلیون دلار رسیده است؛ گرچه حجم 
صادرات ۵.۵ درصد رشد داشته اما ارزش صادارت این 
مقطع فولادی، پنج درصد کمتر شده است. ظرف ۱۱ 
ماهه امسال ســه میلیون و ۱۵۴ هزار تن محصولات 
فولادی )به ارزش یک میلیــارد و ۶۳۶ میلیون دلار( 
طی مدت مذکور سال جاری صادر شده که نسبت به 
دو میلیون و ۸۹۹ هزار تن صادراتی در ۱۱ ماهه سال 
گذشته به ارزش یک میلیارد و ۶۹۲ میلیون دلار رشد 
۸.۸ درصدی حجم صادرات اما افت ۳.۳ درصدی ارزش 

ریالی صادرات این مقاطع را نشان می دهد.

رئیس اتاق اصناف استان تهران با اعلام استقبال 
اصناف و اتحادیه ها از پیشنهاد معاون اول رئیس 
جمهور برای ایجاد کارگروه مشترک دولت و اتاق 
اصناف، گفت: اصناف با توجه به نقشی که دارند، 
کمک می کنند تا بازار شب عید و ماه رمضان بازار 

آرامی باشد.
حمیدرضا رستگار در خصوص جلسه اتحادیه ها 
و اصناف با معــاون اول رئیس جمهور و نقش این 
تشکل های در تنظیم بازار، اظهار داشت: اصناف، 
بازاریان و کسبه در خصوص تنظیم و توازن بازار و 
عرضه و تولید و ارائه خدماتی دارای سابقه خیلی 
واقعی و قدیمی هســتند. وی افــزود: اصناف و 
بازاریان در موضوعات مختلفی اعم از زمان کرونا 
و قبل و بعد از آن نقش اساسی در بازار تنظیم بازار 
داشــتند که به بازاری آرام منجر شــد و در حال 

حاضر و با توجه به شرایط کشور نیز نقش کسبه، 
اصناف و اتحادیه می تواند یک نقش موثر باشد.

رئیس اتاق اصناف استان تهران گفت: آقای مخبر، 
معاون اول رئیس جمهور با توجه به اطلاعاتی که 
راجع به بازار و اصناف داشت، جلسه ای با تعدادی 
از اعضای اتاق اصنــاف و اتحادیه ها برگزار کرد و 
موضوعات، درخواست ها و مشــکلات اصناف را 

شنید.
رستگار با اشاره به اینکه آقای مخبر توصیه هایی 
به اصناف و اتحادیه داشتند، بیان کرد: مهم ترین 
توصیه های معاون اول رئیس جمهور در شرایط 
فعلی به ما بــه عنوان اتاق اصنــاف، اتحادیه ها و 
کســبه در خصوص آرام نگه داشــتن بازار بود و 
اینکه نگذاریم بــازار از روال عادی خارج شــود؛ 
یا اینکه گرانی بدون حســاب و کتــاب رخ ندهد 

 و در خصوص تامیــن کالا مشــکل و کمبودی 
ایجاد نشود.

وی ادامه داد: ۱۳۵ اتحادیه در رسته ها و گروه های 
مختلف اقتصادی در تهران فعال هستند که نقش 
موثری می توانند در تمام حوزه های اقتصادی ایفا 
کنند و آقای مخبر پیشــنهاد دادند یک کارگروه 
به صورت دائمی توســط دفتر معاون اول رئیس 
جمهور و اتــاق اصناف ایجاد شــود و موضوعات 
مرتبط با حوزه اقتصاد و اتاق اصناف را پیگیری و 

مشکلات این حوزه را برطرف کند.
رئیس اتاق اصناف اســتان تهران بــا بیان اینکه 
تشکیل این کارگروه می تواند ثمرات خیلی خوبی 
در آرامش و تنظیم بازار داشته باشد، تصریح کرد: 
پیشــنهاد این بود که یک همکاری مشترک بین 
اتحادیه ها و دولت ایجاد شــود که همکاران ما در 

اتحادیه ها و اتاق اصناف از آن اســتقبال کردند و 
موافق این موضوع هستیم. رســتگار تاکید کرد: 
درخواست ما هم این اســت که ایفای نقشی که 
اصناف باید داشته باشند و حمایتی که دولت باید 
از این قشر تاثیر تاثیرگذار داشته باشد، در حد قابل 

قبول تری رخ دهد.
وی در خصوص تنظیم بازار شب عید و ماه مبارک 
رمضان، گفت: قطعاً اصنــاف کمک خواهند کرد 
تا بازار شرایط بازار آرامی در این ایام باشد. امروز 
نمایشــگاه های بهاره اتاق اصناف با حضور وزیر 
صمت در ۶ نقطــه تهران افتتاح شــد و در حال 
برگزاری است. تلاش می کنیم هم ازنظر کیفیت 
کالا و هم ازنظر قیمت تخفیف هایی بدهیم تا مردم 
در شب عید و ماه رمضان بتوانند از خدمات اصناف 

و اتحادیه ها استفاده کنند.

صادرات زنجیره آهن و فولاد کشــور در ۱۱ ماهه 
امسال نســبت به مدت مشابه ســال گذشته، هم 
به لحاظ حجمــی و هم به لحاظ ریالی افزایشــی 
رقم خورده اســت. به ویژه اینکه آهن اســفنجی و 
گندله سنگ آهن رشد بالغ بر ۸۰ درصدی داشته و 
کنسانتره نیز هم به صورت وزنی و هم ریالی رکورد 

افزایش زده است.
بــر اســاس آمــار ارائــه شــده توســط انجمن 
تولیدکننــدگان فولاد ایــران از عملکرد ۱۱ ماهه 
فولادسازان کشــور در امر صادرات، از ابتدای سال 
تا پایان بهمن ماه، بخشــی از تولید فولاد کشــور 
صادر شــده اســت؛ آمار صادراتی در مدت مذکور 
سال جاری و مقایسه آن با صادرات در مدت مشابه 
سال گذشته، نشان می دهد که صادرات وزنی فولاد 
کشــور در تمام زنجیره آهن و فولاد از رشــد ۵.۵ 
درصدی تا ۷۹۸.۶ درصدی برخودار شده است؛ این 
در حالیست جز مقاطع تخت و محصولاد فولادی، 
ارزش صادرات این زنجیره نیز افزایش قابل توجهی 

داشته است.
طبق آمار صادرات زنجیره آهن و فولاد کشــور، در 

مجموع ۱۱ ماهه امســال، دو میلیون و ۷۱۴ هزار 
تن مقاطع طویل فولادی صادر شده که حدود یک 
میلیون و ۱۴۰ هزار تن بیشتر میزان صادرات آن در 
مدت مشابه سال گذشته معادل دو میلیون و ۵۰۰ 

هزار تن بوده است.
ارزش صادرات این مقاطع فولادی نیز ۱۵.۸ درصد 
بیشتر شــده اســت. در حالیکه در ۱۱ ماهه سال 
گذشته، در مجموع ارزش صادرات مفقاطع طویل 
فولادی ۷۶ میلیون دلار بوده، این عدد در صادرات 
امســال به ۸۸ میلیون دلار رسیده است. صادرات 
مقاطع تخت فولادی نیز از ۴۱۷ هزار تن به ارزش 
۲۹۳ میلیــون دلار در مجمــوع ۱۱ ماهه ۱۴۰۱ 
به ۴۴۰ هزار تن در مدت مشــابه ســال جاری به 
ارزش ۲۷۹ میلیــون دلار رســیده اســت؛ گرچه 
حجم صادرات ۵.۵ درصد رشد داشــته اما ارزش 
 صادارت این مقطــع فولادی، پنــج درصد کمتر 

شده است.
ظرف ۱۱ ماهه امســال ســه میلیون و ۱۵۴ هزار 
تن محصــولات فولادی )به ارزش یــک میلیارد و 
۶۳۶ میلیون دلار( طی مدت مذکور ســال جاری 

صادر شده که نسبت به دو میلیون و ۸۹۹ هزار تن 
صادراتی در ۱۱ ماهه سال گذشــته به ارزش یک 
میلیارد و ۶۹۲ میلیون دلار رشد ۸.۸ درصدی حجم 
صادرات اما افت ۳.۳ درصدی ارزش ریالی صادرات 

این مقاطع را نشان می دهد.
از ابتدای ســال جاری تا پایان بهمــن ماه، هفت 
میلیون و ۱۰۲ هزار تن شــمش فــولاد به ارزش 
صادراتی بالغ بر ســه میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار 
صادر شده اســت. این حجم صادرات شمش فولاد 
۷.۴ درصد بیــش از میزان صــادرات آن در مدت 
مشابه سال گذشته است که شش میلیون و ۶۱۲ 
هزار تن فولاد میانی به ارزش ســه میلیارد و ۲۳۶ 
میلیون دلار، صادر شده بود. ارزش ریالی صادرات 
شمش فولاد، ۵.۷ درصد در این مقایسه آمار رشد 

داشته است.
رشد صادرات در گندله سنگ آهن، آهن اسفنجی 
و کنســانتره ســنگ آهن هم به لحاظ وزنی و هم 
به لحاظ ریالی رکورد زده اســت. صــادرات آهن 
اســفنجی، افزایــش ۸۱.۳ درصــدی را به خود 
اختصاص داده است؛ در حالی که در ۱۱ ماهه سال 

گذشــته حدود ۷۹۶ هزار تن آهن اسفنجی صادر 
شــده بود، این عدد در مجموع ۱۱  ماهه ۱۴۰۲ به 
بالغ بر یک میلیون تن )یــک میلیون و ۳۹۴ هزار 
تن( به ارزش صادراتی ۳۴۱ میلیون دلار رســیده 
اســت. ارزش صادراتی این محصول معدنی در ۱۱ 
ماه ۱۴۰۲ حدود ۱۸۶ میلیون دلار ثبت شده است؛ 
بنابراین ارزش ریالی صادرات ۸۳.۳ درصد افزایش 

یافته است.
صادرات گندله ســنگ آهن در مجموع ۱۱ ماهه 
امســال ۹ میلیون و ۳۱۵ هزار تــن به ارزش ۹۷۶ 
میلیون دلار ثبت شده که نسبت به چهار میلیون 
و ۹۹۳ هزارتــن صادراتی بــه ارزش ۵۹۶ میلیون 
دلار به لحــاظ وزنی ۸۷ درصد و بــه لحاظ ارزش 
صادراتی ۶۳.۸ درصد افزایش داشــته اســت. در 
نهایت بیشترین رشــد صادرات مختص کنسانتره 
سنگ آهن است که با رشد ۶۳۳.۸ درصدی از ۶۵۷ 
هزار تن به ارزش صادراتی ۷۴ میلیون دلار در ۱۱ 
ماهه ۱۴۰۱ به پنج میلیون و ۹۰۴ هزارتن به ارزش 
صادراتی ۵۴۳ میلیون دلار در مدت مشــابه سال 

جاری رسیده است.

رشد ۸ درصدی صادرات فولادافزایش ۸۰ همتی منابع بخش سلامت

 تشکیل کارگروه مشترک دولت و اصناف برای تنظیم بازار

رشد ۸ درصدی صادرات فولاد
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توسعه تجارت آزاد
مسعود دانشمند، اقتصاددان

فرصت های بسیاری در صادرات غیرنفتی وجود دارد که متاسفانه به آنها توجهی نمی شود. به عنوان 
مثال، صادرات فرش دستباف و صنایع دستی می تواند به میلیاردها دلار در سال برسد و به هیچ عنوان 
دور از دسترس نیست. چرا که تجربه این حجم از صادرات را داشته ایم. اما با بی توجهی به این کالاها، 
رقبا بازارهای صادراتی ما را قبضه کرده اند. همچنین ترکیه سالانه میلیاردها دلار صادرات محصولات 

غذایی دارد که ما هم امکان و ظرفیت این صادرات را داریم اما توجهی به آن نشده است. 
مهم ترین شاخص اقتصاد هر جامعه صادرات آن است زیرا به کمک آن می توانیم حاصل کار و تولید را 
به فروش رسانده و درآمد آن را در کشور مصرف کنیم، در کشور ما تقریباً همه نیازهای اقتصادی بر پایه 
نفت تأمین می شــود. به همین دلیل اهمیت زیادی برای صادرات در نظر گرفته نشده است، البته در 
سال های اخیر که اوضاع صادرات کمی بهبود یافته، صادرات مورد توجه قرار گرفته است و این موضوع 

هرگاه که مشکلی برای فروش یا کاهش قیمت نفت ایجاد شود، تکرار می شود.
در تجارت آزاد دروازه های کشــور به روی همه محصولات کشور های عضو ســازمان تجارت جهانی 
)WTO( باز است. همانطور که همه دروازه های کشــور های دیگر به روی کالا های ایران باز است. در 
این فضا تولید نیم بند و غیر رقابتی ایران از بین می رود. حال اگر بخواهیم این تجارت آزاد را در مقیاس 
کوچک تر با کشور های همسایه دنبال کنیم باز نیاز داریم ابتدا ممنوعیت ها را برداریم و تولید را تقویت 
کنیم بعد وارد تجارت آزاد شویم. در شرایط فعلی اگر به تجارت آزاد بپیوندیم نفس های باقیمانده تولید 

متوقف می شود. صنایع فعلی ما قطعا در جریان تجارت آزاد نابود می شوند.

عضو و ســخنگوی هیات رئیســه اتاق اصناف 
ایران، جزئیات تازه از فــروش فوق العاده »عید 
تا عید«/نمایشــگاه های عرضه مستقیم کالای 
بهاره را تشــریح کــرد. مهدی امیــدوار بیان 
کرد: امســال، کمی متفاوت از سال های قبل، 
طرح های سه گانه ای را برای مدیریت بازار عید 
 نوروز و ماه مبارک رمضان در سراســر کشــور

 اجرا کرده ایم.
وی افزود: فروش فوق العاده )طرح اول( بر اساس 
ظرفیت های قانونی و بــا مجوزی که اتحادیه ها 
و اتاق های اصنــاف به واحدهــای صنفی ارائه 
می دهنــد، فروش هــای فوق العــاده اجرایی 
می شــود که حدود ۳۸ هزار واحد صنفی )ذیل 
۴۰۰ اتــاق اصناف ایران( بــرای دریافت مجوز 
فروش فوق العاده ثبت نــام کرده اند. این میزان 
از اســتقبال، نوید بخش بازاری خوب با قیمت 
مناســب و با کیفیت برای واحدهــای صنفی 
اســت و مردم عزیز نیــز می تواننــد کالای با 
 کیفیت را با قیمت مناسب در واحدهای صنفی 

تهیه کنند.
سخنگوی هیات رئیسه اتاق اصناف ایران گفت: 
در طرح عید تــا عید )طرح دوم( بــا همکاری 
وزارت صمت، اتاق اصناف ایران، و بانک تجارت 
اجرا می شــود. لذا واحدهای صنفــی به بانک 
تجارت مراجعه کرده و اپلیکیشــن مربوطه یا 

دستگاه پز اندرویدی را تامین کنند. 
مردم عزیز نیز ضمن اعتبارسنجی از سوی بانک، 
کارت اعتباری به مبلغ ۲۰ میلیون تومان را تهیه 
کرده و می توانند تا روز عید فطر از این واحدهای 
صنفی خرید کنند و ۵ اردیبهشت توسط بانک 
با واحدهای صنفی تسویه می شود. تا امروز ۱۰۰ 
هزار کارت اعتباری ۲۰ میلیون تومانی از بانک 
تجارت دریافت شده است. لازم به ذکر است، در 
طرح عید تا عید، لوازمی همچون کیف و کفش، 
پوشاک، کالای اساسی، لوازم خانگی و… عرضه 

می شود.
امیدوار بیان کرد: نمایشگاه های عرضه مستقیم 
)طرح سوم( نیز با همکاری سازمان های صمت و 
با مدیریت اتاق های اصناف شهرستان ها برگزار 
می شود. یکی از کارهای خوبی که امسال انجام 
شده اســت این که، مجوز برگزاری نمایشگاه و 
نظارت آن فقط به اتاق های اصناف داده شــد و 
همین موجب افزایــش کیفیت و کاهش قیمت 
کالا در نمایشــگاه های عرضه مستقیم خواهد 
بود. حدود ۳۸۰ نمایشــگاه بهاره از اول اسفند 
برنامه ریزی شده است و هر کدام حدود یک هفته 
برپا بوده است. میزان تخفیف قیمت کالا در این 
نمایشــگاه ها بین ۱۰ تا ۱۵ درصد بوده است و 
با نظارت اتحادیه ها گاها تخفیف های بیشتری 
هم اعمال شــده است. این نمایشــگاه ها حول 

محور کالای اساســی، کیف و کفش، پوشاک، 
 میوه و تره بار، گوشــت و مــواد پروتئینی برپا 

شده است. 
عضو هیات رئیســه اتاق اصنفــاف ایران اظهار 
کرد: اتاق اصناف ایران تاکید بســیار زیادی بر 
تشــدید نظارت بر عملکرد واحدهای صنفی در 
ایام خاص دارد. به این جهت ۱۵۰۰ بازرس در 
۴۰۰ اتاق اصناف به صورت دو شــیفت مشغول 
به کار هســتند. علاوه بر این بر اساس بند )ط( 
ماده ۳۰، اتحادیه ها نیز مجاز هستند از بازرسان 
خود برای نظارت بر بازار اســتفاده کنند. علاوه 
بر این، گشــت های مشترک با ســازمان های 
صمت، تعزیرات و دســتگاه های مربوطه برگزار 

خواهد شد. 
ســخنگوی هیات رئیســه اتاق اصنــاف ایران 
گفت: یکــی از رویکردهای اتــاق اصناف ایران 
رسیدگی ســریع به شکایات اســت و از این رو 
کمیسیون های بازرســی را مجاب کرده است 
که بر اســاس ظرفیت های قانونــی بر اعضای 
اتحادیه نظارت کنند. مردم عزیز هم در صورت 
نیاز با تلفن های بازرســی اتاق اصناف یا سامانه 
۱۲۴ ارتبــاط برقــرار کرده و شــکایت خود را 
ثبت کننــد. همچنین در مال ها و پاســاژهای 
بزرگ و میادین شــهری نیز نقاطی مشــخص 
 شده اســت که مردم برای شــکایت می توانند 

مراجعه کنند.
امیدوار از افزایــش امکانات بازرســان صنفی 
خبر داد و گفت: کاورهای متحدالشــکلی برای 
بازرسان اصناف تهیه شده اســت. همچنین با 
ظرفیت خوبــی که هیات عالی نظــارت و وزیر 
محترم صمت ایجــاد کرده اند، ماشــین هایی 
با قیمت مصوب به اتاق های اصناف ارائه شــد 
که از نظر لجســتیکی به کمک بازرسان آمده 
اســت و بــه زودی از محل تبصــره ۷ماده ۷۲ 
قانون نظام صنفــی موتورســیکلت و لپ تاپ 
هــم در اختیار بازرســان قرار خواهــد گرفت. 
علاوه بــر این، از محــل یک در هــزار مالیاتی 
و تبصره ۷ مــاده ۷۲ نیز منابعی ایجاد شــده 
اســت تا بتوانیم مجموعه اتاق هــای اصناف و 
 اتحادیه ها را قادر به نظارت بر عملکرد واحدهای 

صنفی کنیم.
عضو و ســخنگوی هیات رئیســه اتاق اصناف 
ایران اظهار کرد: اتاق اصنــاف ایران این قول را 
مردم خواهد داد که با طرح های مذکور با خیال 
راحت تری اجناس با کیفیت را با قیمت مناسب 
تهیه کنند و از ســوی دیگر به تولیدکنندگان 
می گوید اگر رضایت منــدی مردم را از کیفیت 
کالا ی خود به دست آورند با این طرح ها فروش 
بسیار خوبی را در شــب عید نوروز و ماه مبارک 

رمضان خواهند داشت.

وزیر راه و شهرسازی در دیدار با وزیر انرژی ازبکستان و هیئت همراه بر 
تشکیل کمیته مشترک حمل ونقل، ترسیم نقشه راه ترانزیتی و تهیه 
سند جامع حمل ونقل میان دو کشور تأکید کرد که این موضوعات با 

استقبال هیئت ازبکستانی مواجه شد.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، مهرداد بذرپــاش وزیر راه و 
شهرسازی در جلســه مشــترک با جورابیگ میرزا محموداف وزیر 
انرژی ازبکستان و هیئت همراه که در خصوص موضوعات مربوط به 
حوزه های حمل ونقل و ترانزیت برگزار شد، با اشاره به نشست های 
مختلف میان مقامات ایران و ازبکستان در حوزه حمل ونقل، گفت: 
خود را متعهد به اجرای تفاهمات دو کشور از جمله در حوزه توسعه 

کریدور شرقی_ غربی می دانیم.
وی افزود: در خصوص سرمایه گذاری و افزایش ظرفیت لجستیکی در 
بندر شهید رجایی، آمادگی اجرای توافقات را داریم تا سرمایه گذاران 
با سهولت بیشتری برنامه های خود را اجرا کنند. وزیر راه و شهرسازی 
اظهار کرد: در کریدورهای ترانزیتی شمالی_جنوبی و شرقی_ غربی 
که محور آن ایران و ازبکســتان است، با یکســان سازی تعرفه های 
حمل ونقلی و همچنیــن هماهنگی در بخش نرم افــزار می توان به 

سهولت و تسریع ترانزیت کمک کرد.
بذرپاش با اشــاره به اینکه تســهیل فرآیندهــای ترانزیتی ایران و 
ازبکستان از اصول روابط دو کشور است، گفت: در سال ۱۴۰۲ ایران 
مجموعاً بیش از ۴۰ درصد رشــد ترانزیت را تجربه کرده که بخش 
زیادی از آن حاصل توافقات با کشــورهای منطقه و همسایه برای 

تسهیل ترددهای ترانزیتی بوده است.

بذرپاش در ادامه این جلســه ۳ پیشنهاد تشکیل کمیته حمل ونقل 
مشترک ایران و ازبکستان، ترسیم نقشه راه ترانزیتی و حمل ونقلی 
و تهیه پیش نویس ســند جامع حمل ونقل میان دو کشور را با قید 
فوریت مطرح کرد که با اســتقبال هیئت ازبکستانی همراه شد. وی 
افزود: با تهیه نقشــه راه ترانزیتی و حمل ونقلی، مسیر حرکت برای 
توســعه ترانزیت که زیربنای ارتقای همکاری های تجاری اســت، 

ترسیم می شود.
از دیگر موضوعات مطرح شــده از ســوی وزیر راه و شهرسازی در 
این جلسه، افزایش پروازهای دو کشــور برای سهولت تردد تجار و 
سرمایه گذاران میان ایران و ازبکســتان بود که مقرر شد دو کشور 
این موضوع را پیگیری کنند. بذرپاش ادامه داد: آمادگی برای احداث 
راه های مواصلاتی ریلی و جاده ای در کشور ازبکستان وجود دارد و 
تفاهم نامه ای در قالب صدور خدمات فنی و مهندســی نیز در حال 

اجراست.
جورابیگ میرزا محموداف وزیر انرژی ازبکستان نیز در این جلسه با 
بیان اینکه اعتماد متقابل بین رؤسای جمهور دو کشور یک سرمایه 
بزرگ است، گفت: رئیس جمهور ازبکســتان اهمیت ویژه ای برای 
توسعه روابط با ایران قائل است و به همین منظور به عنوان نماینده 
ویژه وی همراه با هیئتی به ایران آمدیم تا در همه موضوعات از جمله 
توســعه روابط در حوزه صنعت، صادرات و واردات کالاها گفت وگو 
کنیم و زیرســاخت های حمل ونقل خود را در همین راستا توسعه 

دهیم.
وی افزود: علاقمندیم شــرایط ویژه فعالیت و حضور شــرکت های 

ایرانی در ازبکستان در زمینه تجارت و صادرات و تولیدات مشترک 
را فراهم کنیــم. وزیر انــرژی ازبکســتان گفت: حجــم تبادلات 
تجاری میــان دو کشــور در ســال ۲۰۲۳ بــه ۵۰۰ میلیون دلار 
رســید و می خواهیم در ســال ۲۰۲۴ و در میان مــدت با افزایش 
چشم گیری همراه شــود که برای عملیاتی شــدن این هدف، باید 
 همکاری ها در زمینه انرژی و توسعه زیرســاخت های حمل ونقلی

 را افزایش دهیم.
محموداف همچنین ضمن قدردانی از پیشنهاد وزیر راه و شهرسازی 
کشورمان مبنی بر تأســیس کارگروه مشترک حمل ونقل دو کشور 
برای تداوم رایزنی ها میان معاونان این حوزه، اظهار کرد: ترسیم نقشه 
راه برای توسعه روابط ترانزیتی دو کشور قطعاً نقش مهمی در توسعه 

روابط تجاری نیز ایجاد خواهد کرد.
وی یادآور شد: مشتاق مشارکت و حضور شرکت های ایرانی در حوزه 
ساخت راه آهن و جاده در ازبکســتان هستیم چرا که در این سفر از 
نزدیک توان بالای شــرکت های ایرانی در حوزه فناوری و خدمات 

مهندسی را مشاهده کردیم.
وزیر انرژی ازبکستان ادامه داد: روح تاریخی و قرابت فرهنگی میان 
دو کشور برقرار اســت و حضور شــرکت های ایرانی در پروژه های 
ازبکستان نسبت به سایر کشورها برای ما اولویت دارد، همچنین قطعاً 
با حضور شرکت های ایرانی زمینه توسعه روابط ترانزیتی نیز بیشتر 
فراهم می شود. در پایان مقرر شد سند جامع حمل ونقل میان ایران 
و ازبکستان هرچه سریع تر تهیه و توسط وزیر حمل ونقل ازبکستان و 

وزیر راه و شهرسازی کشورمان به امضا برسد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف تهران، در 
بازار صنف مهمانپذیران هیچ اتفاق خاصی به منظور 
بهبود روال رخ نداده و حتی پیش بینی می شود که در 
تعطیلات نوروز هم این رکود و کسادی تکانی نخورد. 
رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران می گوید که میزان 
پرُبودن مهمانپذیرها به طور متوسط حدود ۳۰ درصد 
است که اکثرا ایرانی و چند نفری هم افغان و عراقی و 
کشورهای اطراف هستند. به گفته شاهرخ محمدزاده، 
میزان مخاطبان و مشتریان مهمانپذیرها در ماه های 

گذشته اگر کمتر نشده باشد، بیشتر هم نشده.
رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران به بحث مالیات 
اشاره کرده و می گوید که این شــیوه اتخاذ مالیات، 
بسیار ناعادلانه، غیر استاندارد، غیر واقعی و مصداق بارز 
بی وجدانی است. او به ذکر نمونه ای پرداخته و می گوید 
که دارایی حتی مالیات را بر وام هایی که افراد گرفته و 
به حسابشان ریخته می شود، اعمال می کند یا اینکه 
پیش می آید که فردی به دلیل احتیاج مالی، دارائی 
خود را فروخته؛ اینکه بر قسمتی از پول آن فروش، 

مالیات هم اعمال شود، ضدونقیضی دردآور است.
شاهرخ محمدزاده، می پرسد که مگر یک نفر کاسب 
در صنف مهمانپذیرها که تعداد معدودی اتاق را اجاره 
می دهد چقــدر درآمد دارد که تا ایــن حد هم باید 
مالیات پرداخت کند؟ او البته پرداخت مالیات را لازم 
و قانونی می داند اما پرداختن به این شکل را نه حق 

صنف خود و نه هیچ اتحادیه صنف دیگری تشخیص 
می دهد. اما تعطیلات نوروزی تا چه حد می تواند بر 
بازار مهمانپذیرها اثرگذار باشند؟ آیا مسافرت ها در 
رونق این صنف اثری هرچند کوچک دارد؟ محمدزاده، 
می گوید که در تهران هیچ معجزه ای نشده؛ آن ها که 
قصد مسافرت دارند به شمال می وند و یا قشم و کیش 
و اگر این گرانی و اوضاع اقتصادی اجازه دهد افرادی 
هم ترکیه، دبی، ارمنستان و کشورهای دیگری نظیر 

این ها را انتخاب می کنند.
رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران با توجه به شرایط 
موجود، هیچگونه تغییری در شمار مشتریان صنف 
مهمانپذیر را پیش بینی نمی کنــد و می گوید مگر 

معجره ای رخ دهد که این بازار تکانی بخورد!
هرچند تجربه نشان می دهد که نباید منتظر معجزه 
ماند؛ محمدی بــا بیان این جمله بــه این نکته هم 
اشــاره می کند که عده ای از واحدهای صنفی اعلام 
کرده اند به این دلیل که چون این روال برایشان صرفه 
اقتصادی ندارد، قصد دارند واحد خود را در ایام نوروز 
تعطیل کنند. مســافرانی هم که به تهران می آیند 
بعید است که به مهمانپذیرها مراجعه کنند. رئیس 
اتحادیه صنف مهمانپذیران، اظهار امیدواری می کند 
که شرایط و زمینه های سفر گردشگران خارجی به 
 ایران مهیا شده بلکه با خود به ایران دلار آورده و اوضاع 

تکانی بخورد!

محمدرضا فرجی تهرانی، نایــب رئیس اتاق اصناف 
تهران در رابطه با توسعه و گسترش فعالیت های سراها 
و مال های لوازم گفت: چنانچه این نحوه فروش لوازم 
خانگی از سوی مال ها ادامه پیدا کند به زودی دومینوی 
تعطیلی گسترده فروشندگان لوازم خانگی به حرکت 
درمی آید. در شــرایطی که فعالان بازار لوازم خانگی 
به دنبال راهی برای فرار از بازار رکودزده می گردند، 
موج راه اندازی هایپرها و سراها کسب وکارهای خرد 
را در معرض ورشکستگی و تعطیلی قرار داده است. 
موضوعی که حالا مورد تاکید نایب رئیس اتاق اصناف 

تهران هم قرار گرفته است.
با توســعه مال های لوازم خانگــی اختلافات میان 
فعالان صنفی و مدیران این مال ها افزایش پیدا کرده 
است. البته نارضایتی مدیران صنفی چرایی تاسیس 
مال ها در کشور نیســت؛ بلکه انتقاد اصنافی ها نبود 
رقابت سالم میان بنگاه صنفی و مال هاست. در واقع 
مدیران ارشد اصناف این پرسش را مطرح می کنند 
که چرا دولت میان فعــالان اقتصادی تبعیض قائل 
می شود و به یک بنگاه تسهیلات چشمگیر می دهد؟ 
این در حالی اســت که کســبه خرد برای دریافت 
 تســهیلات خرد با موانع زیادی دســت و پنجه نرم 

می کنند.
نایب رئیس اتاق اصناف تهران در رابطه با توســعه و 
گسترش فعالیت های سراها و مال های لوازم گفت: 

چنانچه این نحوه فروش لوازم خانگی از سوی مال ها 
ادامه پیدا کند به زودی دومینوی تعطیلی گسترده 
فروشــندگان لوازم خانگی به حرکــت درمی آید. 
محمدرضا فرجی تهرانی با انتقاد از نحوه فعالیت مال ها 
عنوان کرد: این برای نخستین بار است که در حیات 
بشریت با کسب وکاری روبه رو شــده ام که از ابتدای 
شروع فعالیت شان سود کلانی به جیب زده اند. البته 
علت این نوع سود کلان مال ها از سر رانتی است که 
میان سه ضلعی تولیدکنندگان، دولت و بانک ها شکل 

گرفته است.
او ادامه داد: از قدیم بازاری ها می گفتند هر کاســبی 
برای شروع فعالیتش باید دوران خاک خوری اش را 
طی کند. تجربه نشان می دهد، تاکسی های اینترنتی و 
بسیاری از اپلیکیشن های خرید اینترنتی، در مقطعی 
به ورشکستگی رســیدند و دوباره با سرمایه گذاری 
جان گرفتند، در واقع دوران خاک خوری را پشت سر 
گذاشتند. آیا تاکنون شــنیده اید کارشناسی بگوید 
مال های بزرگ لوازم خانگی دوران خاک خوری خود 
را طی کرده اند؟ از همان ابتدای تاسیس مال های لوازم 
خانگی نه تنها عملکردشان زیان ده نبوده بلکه کالاهای 
تولیدکنندگان ایرانی را با سود کلانی فروخته اند؛ این 
در حالی است که مدیران مال ها با تبلیغ گسترده  به 
مردم می گویند کالاهــا را زیر قیمت تولیدکننده به 

مصرف کننده می فروشند.

وزیــر اقتصــاد گفــت: 
نقدینگی به هدفی که در 
ابتدای ســال تعیین شده 
بود، یعنی ۲۵ درصد رسید 
و همچنیــن بــا انضباط 

بخشی مالی، سر منشا بودجه ای تورم از بین رفت.
سید احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
طی سخنانی در اجلاس مجلس خبرگان رهبری 

اظهار کرد: ســال ۱۴۰۲ به دلیل مشکلاتی که در 
زمستان سال گذشته رخ داد، جهش نرخ ارز و آثار 
جنگ ارزی که مصادیق آن بار ها مورد اشــاره قرار 
گرفت با وضعیت نامناسب تورمی آغاز شد و تورم 
نقطه به نقطه فروردین ماه ۵۵.۵ درصد بود که در 

پایان بهمن ماه این شاخص به ۳۵.۸ درصد رسید.
وی با اشاره به نام گذاری سال با عنوان مهار تورم و 
رشد تولید از سوی مقام معظم رهبری، گفت: در این 
راستا دولت علاوه بر برنامه های گذشته خود برای 
مهار تورم، برنامه ها و اقدامات اجرایی برای تحقق 

سیاست های مهار تورم و رشد تولید را در قالب یک 
بسته ۱۰ بندی در ستاد اقتصادی دولت مصوب و 

ابلاغ شد.
خاندوزی با اشــاره به آخرین گزارش مرکز آمار در 
خصوص رشد اقتصادی اظهار کرد: رشد اقتصادی 
در پاییز امسال با ثبت عدد ۵.۱ درصد با نفت و ۲.۵ 
درصد بدون احتساب نفت، ادامه دهنده روند مثبت 
رشد در فصول گذشته بوده اســت. وزیر اقتصاد با 
مقایسه رشد ۹ ماهه امســال با سال گذشته افزود: 
در ۹ ماهه امسال رشد اقتصادی با نفت مثبت ۶.۷ 

و بدون نفت ۴ درصد بود که نســبت به سال های 
گذشته رشــد قابل توجهی اســت؛ یعنی میزان 
رشد تولید که در ۹ ماهه امسال میزان رشد تولید 
۴.۸ درصدی ۹ ماهه سال گذشته را به ۶.۷ درصد 

افزایش دادیم.
وی همچنین گفت: آمار های بانک مرکزی نیز موید 
همین روند است هرچند در اعداد به دلیل تفاوت 
برخی معیار های مورد سنجش متفاوت است. وزیر 
اقتصاد با اشاره به تداوم تورم بالای ۳۵ درصد در ۶ 
سال گذشته، در عین حال که به کاهش تورم تولید 
کننده اشاره کرد، اما گفت: آنچه برای مردم ملموس 
است تورم مصرف کننده است که همچنان اشاره 
شد تورم نقطه به نقطه از ۵۵.۵ درصد در فروردین 
به ۳۵.۸ درصد در بهمن ماه کاهش یافته اســت و 
کاهش مستمر داشــته، اما این اعداد همچنان از 
نظر دولت مطلوب نیست، اما نشان دهنده کاهش 

مستمر تورم است، اما تلاش دولت استمرار این روند 
و کاهش تورم در سال آینده است.

وی این آمار ها را خروجی حرکت دولت بر مســیر 
تحقق شعار ســال مبنی بر مهار تورم و رشد تولید 
ارزیابی کرد و ادامه داد: تداوم رشــد اقتصادی در 
فصول اخیر حکایــت از تداوم این رشــد و خروج 
از چاله رشــد های صفــر و منفی اســت و از دهه 
 ۹۰ به خوبــی عبور کــرده و وارد مســیر دیگری 

شده است.
خاندوزی با تشریح اقدامات دولت برای تامین مالی 
از ظرفیت های داخلی و تامین مالی دانش بنیان ها 
از بازار سرمایه و جذب سرمایه خارجی یادآور شد: 
از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم تا پایان بهمن 
ماه امسال ۱۱ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
مصوب معتبر، یعنی شروع به کار پروژه، محقق شده 
است که بالاتر از حتی ۴ سال یا ۸ سال دولت های 

قبل بوده است.
وی همچنیــن به ســرمایه گذاری هــای دولت و 
تخصیص بودجه های عمرانی اشــاره کرد و ادامه 
داد: صد در صد بودجه عمرانی را پارسال برای اولین 
بار در ۱۵ سال گذشته، پرداخت کردیم و در نتیجه 
جذب ســرمایه داخلی و خارجی و سرمایه گذاری 
دولت رشد تشــکیل سرمایه در کشــور و عبور از 

رشد های منفی در این مورد هستیم.

وی افزود: علاوه بر تلاش های دولت به منظور ارتقا 
عوامل تولید برای تحقق رشــد های اقتصادی بالا، 
یکی از مهم ترین شــاخص های اثرگذار بر فرایند 
رشد، مســئله بهره وری است؛ براســاس آخرین 
گزارش سازمان اداری و استخدامی، در سال ۱۴۰۱ 
از ۴ درصد رشــد اقتصادی، ۳.۱ درصــد از محل 

بهره وری محقق شده است.
وی با بیــان اینکه دولــت در منضبط ترین حالت 
ممکن به لحاظ مالی است، گفت: استفاده دولت از 
تنخواه گردان بودجه صفر بوده است و خوشبختانه 
شاهد هستیم که دولت هیچگونه ناترازی از جانب 
بودجه را به سیاســت های پولی وارد نکرده است 
و این در حالی اســت که نیم قرن در روز های اول 
سال از تنخواه استفاده می شد، اما در سال گذشته 
 و امســال از بین رفت و سر منشــا بودجه ای تورم 

از بین رفت.
خاندوزی با اشاره به اینکه در زمینه پولی نیز از ۴۲ 
درصد رشد نقدینگی به ۲۵ درصد رشد نقدینگی 
در بهمن ماه رسیدیم؛ اظهار کرد: دولت سیزدهم 
توانســت این لنگر مهم تورمی را بــا هدف گذاری 
درست و با تمام مشــکلات و مضیغه ها مهار کند و 
تلاش کردیم راه های تامین مالــی تولید را متنوع 
کنیم تا فشار بر بانک ها کاهش یابد و کنترل ترازنامه 

محقق شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

خاندوزی: نقدینگی به هدف گذاری تعیین شده رسید

رشد صعودی اقتصاد غیرنفتی

امضای سند جامع حمل ونقل میان ایران و ازبکستان

تعطیلی گسترده فروشگاه های لوازم خانگی در راه استاوضاع مهمانپذیرها در نوروز هم بهتر نخواهد شد

ارائه۱۰۰ هزار کارت اعتباری در طرح عید تا عید
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فناوری و 
اطلاعات

دانش بنیان ها ارز صادراتی را به نرخ آزاد بفروشند
معاون هماهنگی و محیط کســب و کار وزارت صمت گفت: شــرکت های دانش بنیان 
می توانند با پیگیری های گذشته، ارز حاصل از صادرات کالا را با نرخ آزاد در بازار بفروشند.

محمد مجید فولادگر در حاشیه دومین روز از سفر خود به استان قزوین ضمن بازدید از 
شرکت شیمی بهداش شهرک صنعتی لیا، اظهار کرد: بانک مرکزی قبول کرده که شرکت 
های دانش بنیان می توانند ارز حاصل از صادرات خود را به قیمت بازار بفروشند. وی با 
بیان اینکه اختلاف ۲۰۰ هزار ریالی در قیمت ارز دولتی و آزاد به نفع شرکت های دانش 
بنیان تمام خواهد شد، ادامه داد: این ارز معمولا توسط خودروسازان خریداری می شود. به 
گفته فولادگر، راه اندازی خط سبز گمرک، دفتر ویژه دانش بنیان در ادارات امور مالیاتی و 
همچنین اولویت قرار دادن پرداخت تسهیلات از دیگر اتفاقات خوب در حوزه شرکت های 
دانش بنیان است. این مسوول اضافه کرد: به بانک مرکزی همچنین تاکید شده که هیچ 
شرکت دانش بنیانی در صف ارز نماند و بایستی در سریع ترین زمان ممکن مسایل مربوط 
به امور تجاری خود را به ســرانجام برســاند. معاون وزیر صمت خاطرنشان کرد: وجود 
کارآفرینان برتری مثل مدیرعامل شرکت شیمی بهداشت می تواند علاوه بر ایجاد انگیزه 
در بین دانشجویان مقطع دکترا، از مهاجرت نخبگان کشور نیز جلوگیری شود. علیرضا 
عموزاده، مدیر کارخانه شیمی بهداش نیز در این نشست اظهار کرد: این واحد تولیدی در 
سال ۶۴ تاسیس شد و هم اکنون نیز با ایجاد ۹۰۰ فرصت شغلی در سطح منطقه به تولید 
انواع مواد اولیه فولاد، کاشی سرامیک و شوینده اقدام می کند. به گفته وی، سالانه ۵۰ هزار 
تن مواد اولیه در مورد نیاز کارخانجات در این واحد تولیدی به انجام می رسد و در عین حال 

نیز ۶۰ پژوهشگر و نخبه نیز در بخش تحقیق و توسعه این شرکت مشغول به کار هستند.

عبور کاربران پنجره ملی دولت هوشمند از ۴۰ میلیون نفر
مدیرکل دفتر پایش و نظارت بر پیاده سازی دولت الکترونیکی گفت: این سامانه، که به 
عنوان یک مرجع یکپارچه برای دسترسی به خدمات مختلف دولتی عمل می کند، در 
راستای کاهش نیاز به مراجعه حضوری به ادارات دولتی و ارائه هوشمندانه خدمات به مردم 
طراحی شده است. به گزارش سازمان فناوری اطلاعات ایران، »مجید فولادیان« مدیرکل 
دفتر پایش و نظارت بر پیاده سازی دولت الکترونیکی، اظهار داشت: حضور مردم در پنجره 
واحد دولت هوشمند را بیانگر موفقیت این طرح در جذب و خدمت رسانی به شهروندان و 
کاهش فاصله بین مردم و ادارات دولتی دانست و گفت: در حال حاضر، اتصال دستگاه های 
اجرایی به درگاه مذکور به ۹۸ درصدی رسیده اســت. وی افزود: از جمله پرکاربردترین 
سامانه های ملی و اســتانی متصل به پنجره ملی دولت هوشــمند می توان به وزارت 
آموزش وپرورش، وزارت راه و شهرسازی، سازمان تامین اجتماعی و پنجره واحد دانشگاهی 
وزارت علوم اشاره کرد که بیشترین استقبال را از سوی مردم در ماه اخیر داشته اند. فولادیان 
گفت: میزان کل فراخوانی سرویس های مستقیم و استفاده از سامانه های ملی و استانی از 

ابتدای فعالیت تا پایان بهمن ماه، به بیش از ۳ میلیارد فراخوانی رسیده است.

گزارش به رییس جمهور درباره عدم همکاری بانک ها با 
دانش بنیان ها

مدیرعامل صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری با انتقاد از عملکرد شبکه بانکی در 
ارائه تسهیلات به شرکت های دانش بنیان، از ارائه گزارشی در همین خصوص به رییس 
جمهور و بانک مرکزی خبر داد. محمدصادق خیاطیان در اولین نمایشگاه تخصصی کار 
و اشتغال که در محل صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار شد، اظهار کرد: در منابع علمی 
ارکان های مختلفی برای اقتصاد دانش بنیان برشمرده می شود اما آن چیزی که بین همه 
آنها مشترک است، رکن نیروی انسانی است. در ایران نیز به اعتقاد من مهمترین عامل 
توسعه حوزه دانش بنیان ها بالاخص در یک دهه اخیر نیروی انسانی نخبه و صاحب دانش 

بوده است.
مدیرعامل صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری افزود: امروز علاوه بر کشورهای 
توسعه یافته که به موضوع نیروی انسانی توجه می کنند و مشوق های زیادی برای آن در نظر 
می گیرند، کشورهای در حال توسعه و کشورهای همسایه ما نیز منابع مالی قابل توجهی 
را به نیروی انسانی خود اختصاص داده اند و به طور مثال ویزای استارت اپی در نظر گرفته 

اند و یا صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر چند صد میلیون دلاری راه اندازی کرده اند.
خیاطیان با بیان اینکــه ۲ راهبرد اصلی »کارمنــدی« و »کارآفرینی« در حوزه اشــتغال 
نخبگان وجود دارد، خاطرنشان کرد: بخش دولتی ما باید مملو از نخبگان باشد اما به اعتقاد 
ما موضوع کارآفرینی فناورانه برای نخبگان بســیار اثربخش تر است و ما در صندوق نوآوری 
و شــکوفایی وظیفه خود می دانیم به حوزه اشــتغال فارغ التحصیلان دانشگاه ها و نخبگان 
توجه ویژه ای داشته باشــیم و محمل آن را همین شــرکت های دانش بنیان می دانیم. وی 
افزود: صندوق نوآوری و شکوفایی در قالب تبصره ۱۶ و ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۲، تسهیلاتی 
را به عنوان تسهیلات اشــتغال به شــرکت های دانش بنیان ارائه می دهد که سال گذشته 
۵ هزار میلیارد تومان و امســال نیز ۵ هزار میلیارد تومان با تأیید صندوق نوآوری، توســط 
شبکه بانکی برای اشــتغال دانش بنیان داده شــد. مدیرعامل صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری با انتقاد از عملکرد شــبکه بانکی در ارائه تسهیلات به شرکت های دانش 
بنیان، از ارائه گزارشــی در همین خصوص به رئیس جمهور و بانــک مرکزی خبر داد. البته 
 شــرکت هایی که توانســتند این منابع را دریافت کنند، بســیار ظرفیت خوبی برایشــان 
حاصل شد. خیاطیان افزود: شرکت های دانش بنیان به ازای اشتغال هر فرد در مقطع کارشناسی 
۵۵۰ میلیون و به ازای اشتغال در مقطع کارشناس ارشد و دکترا تا ۷۵۰ میلیون تومان می توانند 
منابع دریافت کنند، سقف آن هم ۳ میلیارد تومان در نظر گرفته شد اما جذب افرادی که تحت 

حمایت بنیاد نخبگان هستند، سقف حمایتی تا ۵ میلیارد تومان قابل  افزایش است.

یک خبر خوب برای مستعدان علمی موثر در شرکت های دانش بنیان
رییس بنیاد ملی نخبگان استان تهران گفت: مستعدان علمی که در شرکت های دانش 
بنیان جذب می شوند و در بخش تحقیق و توسعه فعال هستند و یا نقش آفرینی موثری 

دارند، از امتیازات نخبگی بهره مند می شوند.
به گزارش مهر، حیدر مفتاحی زاده در اولین نمایشگاه تخصصی کار و اشتغال که با حضور 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در محل صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار شد، اظهار کرد: 
در بنیاد ملی نخبگان برنامه ریزی کرده ایم آن دسته از نخبگان و مستعدان علمی که در 
شرکت های دانش بنیان جذب می شوند و در بخش تحقیق و توسعه فعال هستند و یا نقش 
آفرینی مؤثری دارند، از امتیازات نخبگی بهره مند شوند. این موضوع در دستور کار بنیاد 
ملی نخبگان قرار دارد. بنیاد ملی نخبگان این راه را به عنوان یک مسیر تازه برای شناسایی 
نخبگان در نظر گرفته است. رئیس بنیاد ملی نخبگان استان تهران با اشاره به اینکه ۶۰ 
درصد شرکت های دانش بنیان در استان تهران مشغول به فعالیت هستند و از آن سو ۶۰ 
درصد نخبگان کشور در استان تهران حضور دارند، افزود: سوال این است که با توجه به 
درصد حضور شرکت ها و نخبگان در تهران، آیا ارتباط منسجمی میان آنها برقرار شده 
است؟ بنیاد ملی نخبگان این برنامه را در دستور کار خود دارد که ارتباط میان نخبگان را 

سایر اعضای زیست بوم نوآوری و اکوسیستم فناوری برقرار کند.
مفتاحی زاده خاطرنشان کرد: معاون علمی رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان، به 
بنده دستور دادند که در مجموعه بنیاد ملی نخبگان استان تهران با کمترین زمان ممکن و 
کمترین مراحل اداری این ارتباط را شکل دهیم و اتفاقی که در صندوق نوآوری و شکوفایی 
در راستای برگزاری نمایشگاه تخصصی کار و اشــتغال افتاد، باورنکردنی بود و از دکتر 

خیاطیان برای برگزاری این نمایشگاه تشکر می کنیم.
وی افزود: طی ۷ روزی که برای این نمایشگاه فراخوان دادیم، حدود ۷۰۰ نفر از نخبگان 
برای حضور در این نمایشگاه درخواست دادند. صحبت ما با مستعدان برتر این است که 
علاوه بر اینکه در فضای شغلی قرار می گیرند، یک الگوی کارآفرینی نیز برای خودشان 
داشته باشند. بنده خیلی اعتقاد ندارم که نخبگان در بخش دولتی جذب شوند چرا که اگر 
این استعداد در بخش خصوصی که بروکراسی کمتری دارد، به کار گرفته شود، کشور ما 

می تواند مسیر تحولی که آغاز کرده را زودتر به سرانجام برساند.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهور، 
از تخصیص ۳۰ هزار میلیارد 
ریال اعتبار برای تامین مالی 
طرح های دانش بنیان در یک 
توافق بانکی خبر داد. به گزارش معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی 
فیروزآبادی در حاشــیه امضای موافقت نامه همکاری 
بانکی با تاکید بر اولویت نقش آفرین کردن بانک ها در 
تامین مالی طرح های دانش بنیــان به عنوان مهمترین 
ابزار برای توســعه اقتصاد دانش بنیان اظهار داشت: در 
موافقت نامه ای که به مدت دو مــاه در قالب کارگروهی 
مشــترک با بانک ملت پیگیری و امضا شد، زمینه برای 
تحقق این رکن مهم از توسعه زیست بوم فناوری، نوآوری 

و اقتصاد دانش بنیان فراهم شده است.
وی در آیین امضای این موافقت نامه با عنوان »بســته 
حمایتی، خدمات مالی و سقف تجمیعی موردی خدمات، 
تسهیلات، صکوک و سرمایه گذاری« به محورهای اصلی 
آن اشاره کرد و گفت: سه محور اصلی از جمله تسهیلات 
خوب و سریع به شــرکت های دانش بنیان تراز اول که 
در قالب یک ارزیابی دقیق انتخاب می شوند، همکاری 
مشــترک با بانک برای ســرمایه گذاری در طرح های 

راهبردی و پیشران دانش بنیان و صدور ضمانت نامه ها 
و نقش آفرینی بانک به عنوان رکن ضامن در طرح های 

دانش بنیان ارکان اصلی این موافقت نامه هستند.
دهقانی با تاکید بر اینکه توســعه تعامــل و همکاری با 
بانک ها در راستای تامین مالی شرکت های دانش بنیان 
در دستور کار معاونت علمی است، ادامه داد: بانک ملت 
با رویکرد بسیار خوبی که به حوزه دانش بنیان دارد، در 
حمایت از شــرکت های دانش بنیان پیشرو بوده است. 
این موافقت نامه یک ســقف ۳۰ هزار میلیارد ریالی از 
حیث تخصیص تضامیــن و حمایت ها دارد و طرح های 
دانش بنیان متناسب با نیاز و اهمیت خود از حمایت های 
متنوع پیش بینی شــده در این موافقت نامه، بهره مند 

می شوند. 
پیش بینی شده است حداکثر ۲۰۰ طرح ویژه دانش بنیان 
در قالب این برنامه مــورد حمایت قرار گیرد. همچنین 
مشــارکت بانک در طرح های مورد علاقه و استفاده از 
ظرفیت اعتبار مالیاتی از دیگر ظرفیت های پیش بینی 

شده در قالب این موافقت نامه همکاری هستند.
وی گفت: نســل کنونی اقتصاد مبتنی بــر دارایی های 
نامشهود است و اتکای کســب و کارهای بزرگ و مطرح 
جهان تا بیش از ۹۸ درصد به این نوع از دارایی هاســت. 
عمده دارایی شرکت های دانش بنیان از جنس دارایی های 
نامشهود است و شرکت های برتر دنیا نیز در بیش از ۹۷ 

درصد دارایی خود به دارایی های نامشهود متکی هستند.
دهقانی با تاکید بر اینکه مساله امروز اقتصادهای بزرگ 

دنیا، فناوری اســت، افزود: علم و فناوری امروز نه یک 
مقوله اشتغال آفرین و ثروت زا، بلکه اقتدارآفرین بوده و 
از همین رو، کشورهای همسایه با دیدن عملکرد ایران و 
نقشی که دانش و فناوری و نوآوری در اقتدار ایران عزیز 
ایفا می کند، طی چند سال اخیر توجهی ویژه به مقوله 

علم و فناوری پیدا کرده اند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، 
با اشــاره به گام های جدی دولت بــرای مردمی کردن 
اقتصاد دانش بنیان و حمایــت از طرح های دانش بنیان 
با اقداماتی همچون اجرای نظام جدید ارزیابی شرکت 

های دانش بنیان، عملیاتی کــردن قانون جهش تولید 
دانش بنیان و تلاش جدی برای تامین مالی کســب و 
کارهای دانش بنیان گفت: از میان ۱۰ هزار شرکت دانش 
بنیانی که به سه دسته نوپا، فناور و نوآور تقسیم بندی 
شده اند، حدود ۸۰۰ شرکت در سطح بالای خلق ارزش 
افزوده، اشتغال و صادرات قرار دارند. اینها شرکت هایی 
از جنس فرصت هستند که بانک ها می توانند با مشارکت 
در طرح های آنان و تامین مالی جمعی، زمینه ساز خلق 
ارزش افزوده  قابل توجــه و تحقق طرح های راهبردی و 

اثرگذار شوند.

۱۰ هزار شرکت دانش بنیان داریم

تامین مالی ۳۰ هزار میلیاردی دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفــت: به زودی 
گمرک تخصصــی فناوری اطلاعــات در منطقه ویژه 
اقتصادی پیام راه اندازی می شــود که می تواند فرایند 

واردات و صادرات این حوزه را تسهیل کند.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، در آئین 
افتتاح نخستین نمایشــگاه صنعت هوایی پیام، ضمن 
تقدیر از حضور و مشــارکت مردم در انتخابات مجلس 
و خبرگان رهبری گفت: نکته مهمــی که این دوره از 
انتخابات برای ما و مجموعه وزارت ارتباطات داشــت 
این بود برای نخستین بار بخشی از فرایند احراز هویت 
و استعلامات به صورت برخط انجام شد که خوشبختانه 
بیش از ۹۹ درصد استعلامات در روز انتخابات کاملًا به 
شــکل برخط انجام گرفت؛ یعنی در زمان انتخابات از 
دور افتاده ترین نقاط روستایی تا شهرهای بزرگ شاهد 

پایداری ۹۹ درصدی ارتباطات بودیم.
زارع پور با اشــاره به جایــگاه و اهمیــت منطقه ویژه 
اقتصادی پیام گفت: زمانی که برای نخســتین بار به 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه پیام آمدم به دوستان 

عرض کردم که این منطقه تکه ای جواهر است.
وی افزود: اگر این منطقه در گذشــته مورد توجه ویژه 
قرار می گرفت می توانست به یکی از قطب های صنعت 
هوافضا و اقتصاد دیجیتال تبدیل شود. وزیر ارتباطات 
ادامه داد: منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه پیام جایگاه 
ویژه ای هم به لحاظ جغرافیایــی و نزدیکی به تهران، 

مزایای منطقه ویژه، حضور و فعالیت تعداد بسیار زیاد 
شرکت های دانش بنیان، اســتقرار گمرک تخصصی 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات و در نهایت به لحاظ 
قرار گرفتن در کنار یک وزارتخانه تخصصی پنج عاملی 
است که برای این منطقه ظرفیت ویژه ای ایجاد کرده 
اســت. وزیر ارتباطات تصریح کرد: امروز خوشحالیم 
که با افتتاح نخستین نمایشــگاه صنعت هوایی پیام 
ضلع ششمی در حال ایجاد شــدن است که امیدوارم 
با همکاری بخش های ذیربط اعم از دولتی و خصوصی 
جایگاه ویــژه ای برای این منطقه در حــوزه هوا و فضا 

ایجاد شود.
وی با اشــاره به امضای تفاهم نامه ساخت پارک علم و 
فناوری در حوزه هوا و فضــا در منطقه ویژه اقتصادی 
پیام در پایان این مراســم گفت: امضــای این تفاهم 
نامه می تواند جهشــی در حوزه تولیدات دانش بنیان 
در عرصه هوایی با محوریت منطقــه ویژه اقتصادی و 

فرودگاه پیام ایجاد کند.
وزیر ارتباطات همچنین با اشــاره به اهداف راه اندازی 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه پیام گفت: عقبه و سابقه 
منطقه پیام به سی سال پیش باز می گردد که قرار بود 
در کنار وزارت پست، تلگراف و تلفن وقت بتواند به هاب 

پستی منطقه غرب آسیا تبدیل شود.
وی افزود: این اتفاق متأسفانه نیفتاد و به نوعی این حوزه 
را به رقبا واگذار کردیم؛ ولــی در دوره جدید به دنبال 
احیا این منطقه به ویژه در حوزه پستی و سایر حوزه ها 

هستیم و بر همین اساس تلاش و برنامه ریزی کرده ایم 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه پیام را به قطب اقتصاد 
دیجیتال کشور تبدیل کنیم که اقدامات خوبی در این 
دوره در این زمینه انجام گرفته است. زارع پور تصریح 
کرد: به زودی گمرک تخصصی فناوری اطلاعات در این 
منطقه راه اندازی می شود که می تواند فرایند واردات و 

صادرات این حوزه را تسهیل کند.
وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه تلاشمان این است که 
این منطقه را به قطب فعالیت هــای وزارت ارتباطات 
نیز تبدیل کنیم، گفت: در حــوزه قطب مراکز داده ما 
بزرگترین و مهمترین مرکز داده را در منطقه پیام ایجاد 
خواهیم کرد که بخشی از آن نیز راه اندازی و برنامه ریزی 
شده است که حداقل هزار رک در این منطقه راه اندازی 
شود. وی افزود: در حوزه ابر دولت نیز قرار است میزبان 
تمام داده های دولتی باشد که در برنامه هفتم توسعه به 
قانون تبدیل شده اســت و تمامی دستگاه های دولتی 
مکلف هستند که تمامی داده های خود را در ابر دولت 
ذخیره کنند که یکی از پایه هــای آن در منطقه ویژه 

اقتصادی پیام خواهد بود.
زارع پور ادامــه داد: در ارتباط با حوزه پســت نیز که 
مأموریت نخست این منطقه بود با کشورهای همسایه 
مذاکراتی داشته باشیم که در حال احیا و باز تعریف این 
مأموریت هســتیم تا منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه 
پیام را به هاب پستی منطقه تبدیل کنیم؛ البته تحقق 
این مهم نیازمند همراهی سایر دستگاه ها به ویژه وزارت 

راه و شهرسازی و ســازمان هواپیمایی کشور است که 
بتوانیم از این منطقه پروازهای بین الملی داشته باشیم. 
وی تاکید کرد: بنابراین منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه 
پیام آینده درخشــانی چه در حوزه اقتصاد دیجیتال 
و چه در حوزه هوا و فضــا دارد. در حال حاضر نیز این 
منطقه بزرگترین نقش را در تربیت نیروی انسانی حوزه 

هوانوردی دارد.
وزیر ارتباطات گفت: بر این اساس اگر بخواهیم به این 
منطقه محوریتی در حوزه هوایــی بدهیم تا تبدیل به 
بدیلی برای فرودگاه مهرآباد شود نیازمند توجه جدی 
است و توجه جدی هم بدون صدور مجوز پرواز امکان 
پذیر نیست و امروز رئیس محترم سازمان هواپیمایی 
قول مساعد دادند تا هم پروازهای مسافری و هم باری 
در این فرودگاه بیشتر شــود و هم درخواست من این 
است که چند خط هوایی هم آشیانه خود )base( به 

پیام منتقل کنند.
وی همچنیــن ضمن تقدیر از همه برگــزار کنندگان 
نخســتین نمایشــگاه صنعت هوایی پیــام گفت: هر 
رویدادی در دوره نخســت نقاط ضعــف و قوتی دارد 
که کاملًا طبیعی اســت اما انصافــاً کار بزرگی انجام 
شده است که جای تقدیر تشــکر دارد. اما انتظار من 
این اســت که برای دوره های بعدی جایگاه ویژه تری 
برای صنعت فضایی در نمایشــگاه پیش بینی شود تا 
تمام ظرفیت های صنعت فضایی کشور نیز به نمایش 

گذاشته شود.

در نشست تخصصی بررسی پلتفرم های آنلاین توزیع دارو، 
وضعیت کنونی پلتفرم ها و چالش های قانونی ورود آنها به 

توزیع آنلاین دارو مطرح و بررسی شد.
به گزارش مهر، نشست تخصصی بررسی پلتفرم های اینترنتی 
با تمرکز بر پلتفرم های ارائه دهنده خدمات آنلاین سلامت و 
توزیع دارو در اتاق بازرگانی ایران برگزار شد. در این نشست 
که با همکاری کمیســیون فناوری اطلاعات و ارتباطات و 
همچنین کمیسیون حقوقی و حمایت های قضائی و مقرراتی 
اتاق بازرگانی ایران برگزار شده بود، وضعیت کنونی پلتفرم ها 
و چالش های قانونی ورود آنها به توزیع آنلاین دارو مطرح و 
بررسی شد. در آغاز این جلسه، سادینا آبایی، رئیس کمیسیون 
فناوری اطلاعات و ارتباطات اتاق بازرگانی ایران به اهمیت 
اقتصاد دیجیتال و هوشمندســازی تاکید کرد و گفت: اگر 
لایه های مختلف دولت و مردم و حاکمیت از اهمیت اقتصاد 
دیجیتال و هوشمندسازی غافل باشند، دچار عقب ماندگی 

بسیار زیادی خواهیم شد.
وی افزود: اگر قرار است ارتباط بین المللی برای کشور متصور 
باشیم، باید بتوانیم در این حوزه فعالیت کنیم و پیشرفت های 
مؤثری داشته باشــیم. تحول دیجیتال مســیری را برای 
کشور و مردم فراهم می کند که اگر به این مسیر نپیوندیم 
به عقب ماندگی دچار خواهیم شد. خوشبختانه امروز، فهم 
تحول دیجیتال بین ما در حال شکل گیری است. باید تاکید 
کنیم که ابتدا نیاز به درک این مقوله داریم تا سپس ادبیات 

آن را در میان خودمان به اشتراک بگذاریم.
آبایی با بیان اینکه رسیدن به مفهوم مشترکی از »پلتفرم« بین 
فعالان اکوسیستم اقتصاد دیجیتال، یک ضرورت است، افزود: 
طبق اعلام مرکز توسعه تجارت الکترونیک در حال حاضر 
حدود ۵۰۰ پلتفرم در کشور وجود دارند که فقط تعدادی 

از آنها فعال هستند.
وی با اشاره به تازگی مفهوم پلتفرم در کشور گفت: هرچند 
مفهوم پلتفرم ها چندسالی است که به کشور وارد شده اما 
هنوز برای ما تازگی دارد و قانونی که دراین باره وجود دارد، 
مربوط به سال ۱۳۸۲ است؛ یعنی زمانی که چنین بستری 

اصلاً در کشور فراهم نبوده است.

 پلتفرم ها جراتٔ ورود به حــوزه دارو را ندارند نیما فاضلی، 
مدیرعامل یک اســتارت اپ فعال در حوزه سلامت در این 
نشست با اشاره به مشکلات پیش روی پلتفرم ها در حوزه 
سلامت دیجیتال گفت: از بین ۵۰۰ پلتفرم فعال در کشور، 
تعدادی از آن ها در حوزه سلامت فعالیت می کنند اما بخشی 
از این فعالان حوزه ســلامت علاقه ای به سرمایه گذاری در 
حوزه توزیع آنلاین دارو ندارند. گرچه تنها مشکلات سلامت 
دیجیتال در کشور به پلتفرم های توزیع آنلاین دارو محدود 
نمی شود، اما این پلتفرم ها بیشترین مشکلات را در حوزه 
سلامت دارند. وی همچنین از عدم رسیدگی وزارت بهداشت 
به مشــکلات رگولاتوری ســکوهای ارائه دهنده خدمات 

سلامت نیز گلایه کرد.

چه نهادی مسئول پلتفرم های دارویی است؟
مجید خداپرست، مدیر و مؤسس سامانه توزیع دارو با اشاره 
به سرعت بالای تغییرات در حوزه تکنولوژی و سرعت پایین 
قانون گذاری در ایران گفت: سرعت قانونگذاری در کشور به 
قدری آهسته است که از رخدادهای روز جا مانده و برخی از 
قوانین موجود در کشور، به اقتضای فضای دو دهه قبل بوده 
و با وجود تحولات پیش آمده، همچنان بی تغییر مانده است.

وی افزود: »زمانی که کرونا آمد، تقاضا برای فعالیت آنلاین 
داروخانه ها بیشتر شد و قرار بر این شد که پلتفرم ها با شرایطی 
تعیین شده، فعالیت کنند. با این همه بعد از گذشت ۴ سال 
از کرونا هنوز معلوم نیست مسئولیت پلتفرم های دارویی بر 
عهده چه کسی است؟ فاضلی با اشاره به اجرای طرح پایلوت 
از سوی سازمان غذا و دارو برای دریافت داروی نسخه ای از 
داروخانه های آنلاین گفت: آنچه در حال حاضر وجود دارد 
قوانین نیم بندی است که بتوانیم فعلاً فعالیت کنیم. اگر قرار 
است هم افزایی وجود داشــته باشد، طبق جمع بندی های 
انجام شده باید در مدل آئین نامه دارورسانی باشد. در حال 
حاضر ســازمان غذا و دارو در مرحله مطالعاتی شروع دارو 
رسانی آنلاین در یکی از استان های کشور است که بیمار با 
کد پیگیری نسخه خود را در سامانه ملی بارگذاری کند و بعد 

داروخانه نسخه را برای کاربر بپیچد.

فشارهای سازمان غذا و دارو به پلتفرم ها
رضا ملکی، کارشناس مرکز همکاری های تحول و پیشرفت 
نیز در ادامه این نشست به مساله طرح شکایت های متعدد از 
پلتفرم های توزیع دارو اشاره کرد که باعث شده که این مرکز 

به مساله پلتفرم های توزیع دارو ورود کند.
وی افزود: با آغاز همه گیری کرونا در کشــور، سران قوا در 
شورایی تصمیم گرفتند که به خاطر شرایطی که کشور با آن 
روبرو بود، بند ششم آئین نامه قانون تجارت الکترونیک فعلًا 
در نظر گرفته نشود. در این شرایط بود که پلتفرم ها توانستند 
در حوزه ارائه خدمات برخط سلامت به خصوص توزیع اقلام 
داروخانه ای ورود کنند و دسترســی شهروندان به خدمات 
پزشکی و درمانی را تسهیل کنند. اما پس از پشت سر گذاشتن 
شرایط اوج بیماری کرونا، سازمان غذا و دارو فشارهای خود را 

به پلتفرم ها آغاز کرد.
کارشناس مرکز همکاری های تحول و پیشرفت با اشاره به 
آئین نامه »حمایت از تولید دانش بنیان و اشتغال  آفرین در 
حوزه سلامت« که به تصویب هیئت وزیران در سال ۱۴۰۱ 
رســیده، افزود: در تبصره ۲ ماده ۸ آن آئین نامه گفته شده 
است که وزارت بهداشت موظف اســت با همکاری وزارت 
ارتباطات شرایطی را فراهم کند که شرکت های دانش بنیان 
دارو را توزیع کنند. این آئین نامه در حوزه توزیع آنلاین دارو 
توسط پلتفرم ها فصل الخطاب بود و فعالیت پلتفرم ها در حوزه 
توزیع دارو را به رسمیت شناخت. این آئین نامه به سازمان 
غذا و دارو ۲ ماه فرصت داده که آئین نامه توزیع آنلاین دارو را 
تدوین و ابلاغ کند. منتها این کار انجام نشد و سازمان غذا و 
دارو دلایل مختلفی در این باره می آورد. دلایلی از جمله این 
که شاید دارو قاچاق باشد، توزیع آنلاین دارو موضوع حساسی 

است و مسئولیت آن را چه کسی به گردن می گیرد.

وزیر ارتباطات مصر است که این منازعه به نفع 
پلتفرم ها حل شود

ملکی با اشــاره به فعالیت قانونی پلتفرم های توزیع آنلاین 
دارو، افزود: پلتفرم ها از اینماد و اتحادیه کســب و کارهای 
مجازی مجوز خــود را دریافت کرده اند اما ســازمان غذا و 

دارو ایــن مجوزها را به رســمیت نمی شناســد و با طرح 
شــکایت های مختلف که عمدتاً هم از سوی دانشگاه های 
 علوم پزشکی انجام می شود، فعالیت پلتفرم ها را با مشکل 

مواجه کرده است.
وی با اشاره به ورود بخش های مختلف دولت برای حل مشکل 
پلتفرم ها افزود: پس از طرح شکایت سازمان غذا دارو علیه 
پلتفرم ها، بخش های مختلف دولت پیگیر تدوین آئین نامه 
توزیع دارو از سازمان غذا و دارو شدند. رویه سازمان غذا و دارو 
این بوده که این موضوع حساس است و حتی ابهاماتی هم به 
آئین نامه قانون حمایت شرکت های دانش بنیان وارد کردند. 
یکی از ابهامات آنها این بود که منظور از حق توزیع، توزیع به 
شرکت های پخش دارو است و نه کاربر نهایی. سازمان غذا و 
دارو در این باره به معاونت حقوقی ریاست جمهوری نامه ای 
ارسال کرد و معاونت حقوقی هم در پاسخ به آن اعلام کرد که 
فعالیت بین پلتفرم و کاربر نهایی نیز مشمول توزیع می شود.

کارشــناس مرکز همکاری های تحول و پیشرفت با اشاره 
به ورود هیئت مقررات زدایی به حل مشــکل عدم تدوین 
آئین نامه توزیــع آنلاین دارو گفت: هیئــت مقررات زادیی 
نیز طــی مصوبــه ای بــه ســازمان غــذا و دارو فرصت 
چهارماهــه ای در راســتای رفع ایــراد خــود، داد. حدود 
دو ماه پیش این فرصت تمام شــد. در ایــن میان انجمن 
داروسازان هم به شــدت با فعالیت پلتفرم ها مخالف است 
 و نامه هــای مختلفی بــه ســازمان ها و نهادهای مختلف

 ارسال کرده است.
وی ادامــه داد: به دنبــال مصوبه هیئت مقــررات زدایی، 
کمیســیون اصل ۹۰ نیز در نامه ای از ســازمان غذا و دارو 
خواست که این سازمان دلیل خود را برای به تأخیر انداختن 
تدوین آئین نامه اعلام کند. بعد از این نامه، مسئولان وزارت 
بهداشت و وزارت ارتباطات گرد هم آمدند و وزارت بهداشت 
در این نشســت فرصت یک ماهه ای برای تدوین آئین نامه 
دریافت کرد. هرچند دو سه هفته است که رئیس سازمان غذا 
و دارو اعلام کرده است که طرحی در حوزه دارورسانی آنلاین، 
به صورت آزمایشی در یکی از استان ها در حال اجرا است اما 

آئین نامه مذکور به صورت رسمی منتشر نشده است.

راه اندازی گمرک تخصصی فناوری اطلاعات در منطقه ویژه اقتصادی پیام

ورود پلتفرم های اینترنتی به توزیع آنلاین دارو بررسی شد
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آگهی فقدان سند مالکیت پلاک 2۶5۶ فرعی از 154 اصلی بخش 12 لرستان شهرستان 
دلفان آقای جعفر علی جوزی پور مراد آبادی با ارائه 2 برگ استشــهادیه گواهی شده 
شماره 140202154807001793 دفتر خانه اسناد رسمی شماره 1 دلفان به انضمام 
درخواست وارده به شــماره 1402/4932 مورخه 1402/10/17 اعلام نموده که سند 
مالکیت ششدانگ یکباب دکان و ساختمان عقب آن تحت پلاک 154/2۶5۶ فرعی واقع 
در شهرستان دلفان بخش 12 لرستان که بنام حست مراد مرادیان علی آبادی فرزند ،یار 
مراد صادر و تسلیم گردیده، به علت سهل انگاری مفقوده گردیده و تقاضای صدور المثنی 
سند مالکیت ملک فوق را نموده است. لذا مراتب به استناد ماده 120 اصلاح موادی از ایین 
نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به 
ملک مرقوم یا به وجود سند مالکیت مزبور نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف 
مدت ده روز به اداره ثبت اسناد و املاک دلفان مراجعه و اعتراض کتبی خود را ضمن ارائه 
اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم و رسید دریافت دارد بدیهی چنانچه ظرف مهلت 
مقرر اعتراضی نرسد و یا در صورت اعتراض سند مزبور ارائه نشود، المثنی سند مالکیت 

طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد شد. شناسه آگهی 1۶80704
حسین علیزاده 
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دلفان

مفقودی
برگ ســبز ســواری پرایــد مــدل 1381 بــه شــماره انتظامی 
79_593ط۶3 و شــماره موتور 00317457 و شــماره شاســی 
S1412281778۶41 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

)قزوین(

اشتغال و 
تعاون

وضعیت بد معیشتي مردم 
یا عــدم تطابــق انتظارات 
مــادي مــردم بــا میزان 
درآمد آنهــا، کاهش قدرت 
خرید مردم و عدم تقاضاي 
کافي در بازار بــراي تولید کنندگان از جمله نتایج 
شرایط بد اقتصادي اســت که از آن به رکود تعبیر 
مي شــود. در کنار رکــود، عوامل دیگــري نیز بر 
وضعیت بازار تاثیرگذار است که به گفته بسیاري 
از تولید کنندگان نمونه آن چک هاي برگشــتي، 
بي توجهي بانک ها به تولیدکنندگان براي اعطاي 
تسهیلات بانکي و مهم تر از همه مجوزهاي سخت 
و دست و پاگیر کسب وکار است. این عوامل هر یک 
اختلال یا پارازیتي براي کســب وکارها و مشاغل 
اســت؛ به گونه اي که تولیدکنندگان ضعیف تر را 
از بازار حــذف مي کند، بیکاري بســیاري از افراد 
جامعه را در پي دارد و همچنین انگیزه افراد را براي 

کارآفریني کاهش مي دهد. 
البته اینها عواملي هستند که تحت تاثیر وضعیت 
بد اقتصادي دامنگیر مشاغل می شوند اما به صورت 
جزئي تر عوامل دیگري نیز وجود دارد که ریشــه 
در طرز تفکر و دیدگاه مردم نســبت به مشاغل و 
رونق کســب وکار ها دارد. براي مثال براي برخي 
از افراد تغییر شــغل براي کســب درآمد بیشتر یا 
یافتن موقعیت کاري بهتر نوعي عادت شده است. 
برخي افراد ترجیــح مي دهند شــغل دولتي را با 
شــغل آزاد یا خصوصي عوض کنند یا در صورت 
یک پیشــنهاد کاري مناسب از شــغل سابق خود 
دست بکشند. آنها در خود مسئولیتي براي وفادار 
ماندن به شغلي که دارند، نمي بینند و هر زمان که 
بخواهند آن را عــوض مي کنند یا کنار مي گذارند. 
این نوع طــرز تفکر نوعي بي اعتمــادي در فعالان 
بخش خصوصي به کارکنان شــان به وجود آورده 
است و آنها نیز با اندکي تغییر یا عوض شدن شرایط 
اقتصادي به دنبال جایگزین کردن نیروهاي کاري 
خود با افرادي که ســابقه کاري بهتر یا کارآمدي 
بهتري دارند، هســتند. نتیجه این موضوع از بین 
 رفتن امنیت شغلي و اعتماد دو طرفه بین کارفرما

 و کارمند است. 

عدم پایبندي افراد به اخلاق اقتصادي
حســین ساســاني، فعال اقتصادي با اشــاره به 
پارازیت هاي شغلي و بي اعتمادي ایجاد شده بین 
کارفرما و کارکنان و همچنین وضعیت بد اشتغال 
کشــور مي گوید: پایبندي افراد جامعه به اخلاق 
اقتصادي کم شده اســت. هر کسي به فکر منافع و 
سود و ضرر خود و به دنبال راهکاري جداگانه و به 
دور از در نظر گرفتن مشــکلات دیگران براي حل 
مسائل اقتصادي اي است که با آن درگیر شده؛ در 
حالي که براي پیشرفت و توســعه اقتصادي لازم 
است افراد جامعه مشــکل همدیگر را مشکل خود 

بدانند. 

منفعت طلبي به جاي همكاري هاي شغلي
وي ادامه مي دهد: متاســفانه اعتماد بین کارفرما 
و کارکنان از بین رفته اســت. هر یک از این دو به 
دنبال سود و منفعت خود تصمیم مي گیرند و عمل 
مي کنند که برخي مواقع تناقــض در تصمیمات 
منجر به جدایي این دو از هم خواهد شد. بنگاه هاي 
اقتصــادي از آن جایي که نگران از دســت رفتن 
سرمایه یا ســود بنگاه هستند، در شــرایط رکود 
اقتصادي بهترین راه حل را کم کردن نیروي انساني 
و عدم سرمایه گذاري بر منابع انساني مي دانند، با 
این تصور که درآمد آنها در این صورت افزایش پیدا 
مي کند امــا برخلاف آن ایــن کار گرچه هزینه ها 
را کاهش مي دهــد ولی ســرمایه گذاري را پایین 

مي آورد. 

مدیریت غلط در بنگاه هاي اقتصادي
ساســاني علت اصلي چنین تصمیمي از ســوي 

بنــگاه داران اقتصــادي چه دولتــي و چه بخش 
خصوصي را مدیریت غلط و ناصحیح آنها مي داند 
و مي گویــد: مدیران بنگاه هاي اقتصادي بیشــتر 
مواقع در برخورد با مشــکلات بنگاه مشکل را در 
خود جســتجو نمي کنند و به دنبال تبرئه خود یا 
 خروج از وضعیت بد اقتصادي با اخراج نیروي کار و 

کارکنان هستند. 
این کارشــناس اقتصادي به شیوه هاي بد گزینش 
مدیران اقتصادي اشــاره کــرده و مي گوید: همه 
بخش ها چــه دولتــي و چه بخــش خصوصي به 
جاي انتخاب مدیران لایق و شایســته مدیري  را 
انتخاب مي کنند که با خواسته هاي آنها سازگاري 
داشته باشد. آنها به لیاقت و توانایي مدیران توجه 
نمي کنند و برخلاف آن در انتخاب آنها شاخص هاي 
نامربوط را بررســي مي کنند که هیــچ تاثیري در 

آینده کاري فرد مدیر ندارد. 
ساســاني مي گویــد: سیســتم اقتصــادي چه 
در بخش کلان و چــه در بخش خــرد، معیوب و 

بیمار اســت و از آنجایي که اقتصــاد مجموعه اي 
از اجزاســت کــه هــدف مســتقلي را دنبــال 
مي کنند و این اجــزا روي هم تاثیــر مي گذارند، 
 عیب و بیمــاري هر جزو به اجزای دیگر ســرایت 

خواهد کرد. 
وي هزینه هاي بالایي که صرف گرفتن ســرمربي 
براي تیم فوتبال مي شود را مثال مي زند و مي گوید: 
براي گرفتن یک ســرمربي ورزشي حاضر به خرج 
هزینه هاي بالایي مي شــویم، حال بــراي اقتصاد 
که نقــش مهمي در سرنوشــت کشــور و جایگاه 
آن دارد، چنیــن هزینه هایي نداریــم. عضو اتاق 
بازرگاني تهــران ادامه مي دهد: به جــاي تقدیر، 
قدرداني یا بزرگداشــت هایي که بــراي مدیران 
خود همه ســاله بر  پا مي کنیم که بود یا نبود آن 
چندان تاثیــر تعیین کننده بر سرنوشــت اقتصاد 
کشور ندارد، بهتر است به دنبال استخدام مدیران 
 توانمند، مستقل و بي طرف و پرداخت هزینه براي 

آنها باشیم. 

لزوم اصلاح دولت
ساساني در پاسخ به این سوال که آیا حمایت هاي 
دولتي از کارمندان بخــش خصوصي دغدغه هاي 
کارکنــان و کارفرمایــان را کمتــر نمي کنــد، 
مي گویــد: حمایت هاي دولتــي و قانوني در هیچ 
زماني اثري قابل توجه نداشــته اســت.  در سایر 
کشــور هاي پیشــرفته نیز این حمایت ها کمکي 
به افراد جامعــه نکرده اســت. وي ادامه مي دهد: 
به جاي این کار و تصویب قانــون و تبصره باید به 
دنبال ترویج اخــلاق اقتصادي از ســوي دولت و 
همچنین اصلاح دولت باشیم. دولت مصلح است که 
جامعه مصلح مي سازد وگرنه هیچ فردي جز خود 
 قادر به تغییر کســي دیگر نخواهد بود، چه برسد 
به جامعه.  این فعال اقتصــادي در پایان مي گوید: 
ورود برخي مدیــران دولتي بــه بازي هایي چون 
رانت ریشــه در عدم اصلاح دولت و ترویج مفاسد 
 اقتصادي و عدم پایبندي افراد به اخلاق اقتصادي 

دارد.

»كسبوكار«گزارشميدهد

پارازيت هاي شغلي

»شانس بیشتر پول بیشتري مي آورد«، »فلان فرد خسیس 
اســت چون پول کمتري خرج مي کند و به راحتي حاضر 
به از دست دادن آن نیســت«، »بخشنده یعني کسي که 
پول بیشتري خرج مي کند یا کسي که براي پول ارزشي 

قائل نیست.«
 این جملات و جملات مشــابه از جمله باورهایي هستند 
که بیشــتر مواقع انگیزه افراد را براي پول دار شــدن کم 
مي کنند. اعتقاد و باور مردم نسبت به ارزش و اهمیت پول 
تاثیر بسزایي در به دست آوردن یا از دست دادن آن دارد. 
معمولا کساني که براي پول دار شــدن با انگیزه و هدف 
عمل مي کنند ســریع تر به مقصد خواهند رسید و همین 
افراد کساني هستند که مي توان آنها را آدم هاي پول ساز 

خطاب کرد.
 براي مثال باورهایي که مي گوید اســتفاده بهینه از پول 
با خساست فرق دارد، بخشــش خوب است اما به شرطي 
که موجب به هدر رفتن پول نباشــد، تلاش براي کسب 
درآمد بیشــتر به معناي تعلق خاطر به مادیات نیســت 
و... از جمله نمونه اعتقاداتي اســت کــه مي توان از آن به 
نحوي مطلوب براي درآمدزایي اســتفاده کرد. البته در 

کنار این باورها ویژگي هایي چــون خودباوري یا اعتماد 
به نفس، تلاش و ســعي بیشــتر، ارزش قائل شدن براي 
کار و درآمدزایــي، آینده نگــري و مثبت اندیشــي لازم 
خواهد بود. تجربــه آدم هاي موفق در کســب و کار یا به 
 عبارتــي آدم هاي پولــدار تایید کننده ایــن ویژگي ها و 

اعتقادات است. 

پول دار شدن با برنامه ریزی و سخت کوشی
امین فرهادي، فعــال اقتصادي در این رابطــه به اعتقاد 
مردم به شــانس و اقبال اشــاره کرده و مي گوید: اعتقاد 
به شــانس در اکثر فرهنگ هــا وجــود دارد و نمي توان 
به طور کامــل منکر آن شــد امــا مســائل اقتصادي و 
پیشرفت هاي مادي را نمي شود به شانس گره زد. پول دار 
 شــدن معلول برنامه ریزي، دور اندیشــي، امید و سخت 

کوشي است. 

داشتن امید و برنامه ریزي صحیح
وي ادامه مي دهد: البته بحث شــانس در حیطه شخصي 
افراد جامعه اســت نه حیطــه اجتماعي آنهــا یعني این 

موضوع اعتقاد شــخصي افراد اســت امــا در هر صورت 
کشــورهایي که موفقیت هاي بزرگ در زمینه کســب و 
کار داشــته اند، کشــورهایي بوده اند که تلاش بیشتري 
داشــته و همراه با امیــد و برنامه ریزي عمــل کرده اند و 
 اقدامات آنها بــر مدیریت صحیح و برنامه ریزي اســتوار 

بوده است. 
فرهادي مي گوید: اعتقاد به شــانس و اقبال ریشه در رواج 
خرافه دارد که متاسفانه در نهایت به اسم دین و مذهب بیان 
مي شود در حالي که این خرافه ها که سمي براي پیشرفت و 
توسعه اقتصادي است در ادیان الهي تایید نشده است. وي 
توضیح مي دهد: براي روشن شدن موضوع مثالي مي زنم؛ 
تیم فوتبالي که برنامه ریزي بهتري دارد و تمریناتي بدون 
کم و کاست در پي مي گیرد حتما برنده خواهد شد گرچه 
شاید بر حسب تصادف گاهي برد به باخت تبدیل شود اما این 
به ندرت پیش مي آید. تیم لایق در اکثر مواقع برنده خواهد 

بود. بنابراین جامعه هم همین گونه است. 

شناخت ارزش واقعي پول
به اعتقاد بســیاري از تولید کنندگان موفق، خودباوري و 

تلاش مهم ترین شرط براي رسیدن به خواسته هاي کاري 
است. آنها مي گویند معمولا کســاني که تلاش بیشتري 
براي به دست آوردن پول دارند و به ارزش واقعي و اهمیت 
پول و نقش آن واقف هســتند، زودتر به مقصد موردنظر 
خود دست خواهند یافت. چرا که این باور منجر مي شود 
فرد برنامه ریزي دقیق تري انجام دهد، زمانبندي مناسبي 
 براي کار خود داشته باشد و الگوهاي موفق کسب و کار را 

مد نظر بگیرد. 
یک تولیدکننده مي گوید: بیشــتر تولید کنندگان کشور 
براي تولید خــود برنامه دقیقي ندارنــد، دامنه نگاه آنها 
محدود اســت و از روش هاي به کارگرفته شــده توسط 
کشــورهاي موفق بهره نمي برند. وي با اشــاره به اینکه 
موفقیت وي مدیون داشــتن نگاه جهاني به تولید است، 
مي گوید: طرز فکر و نگاه هر فردي تعیین کننده عملکرد 

هر فرد است. 
اهمیت دادن بــه کار و تلاش بــراي اســتفاده بهینه از 
ســرمایه و ارزش قائل شــدن براي آن از جمله تفکراتي 
 اســت که موجب مي شــود فــرد از رمــوز موفقیت در 

کسب و کار غافل نشود. 
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ســال ۱۳۳۹ موسســه هاي جديدي 
در شــهر تهران با عنوان آژانس هاي 
اتومبيــل كرايــه شــكل گرفتنــد؛ 
موسســات كار راه اندازي كه همگي 
ما در طول ســال بارها براي انجام كار 
و رســيدن به محل مورد نظرمان از آنها استفاده كرده ايم. گذر 
همه ما حداقل يك بار بــه آنجا افتاده، مورد اعتماد هســتند 
 و در گوشــي موبايل يا دفتر تلفن حتما يك اشــتراك از آنها 

پيدا مي شود. 
نايب رئيس اتحاديه موسسات توريســتي و اتومبيل كرايه در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همانند تمام صنوفی كه براي 
دريافت مجوز و پروانه كسب مراجعه می كنند، برای كسب مجوز 
از  اتحاديه صنف اتومبيل كرايه تهران نيز شما بايد مداركي را 
به همراه داشته باشيد. مهم ترين مداركي كه شما براي دريافت 
مجوز از اين اتحاديه نياز داريد، سند مالكيت يا اجاره نامه رسمي 
يا عادي يا مبايعه نامه مكاني اســت كه قصد داريد آنجا را براي 

دفتر آژانس معرفي كنيد. 
سيد حسن هاشــمي تيرآبادي افزود: براي اين مكان شما بايد 
پايان  كار تجاري يا قبض يا رسيد پرداخت عوارض كسب پيشه 
يا گواهي شهرداري مبني بر بلامانع بودن صدور پروانه كسب 
را نيز به همراه داشته باشيد. علاوه بر اين ارائه مدركي مبني بر 
تشكيل پرونده يا ارائه هر يك از اوراق پرداخت ماليات از واجبات 

در دريافت اين مجوز است. 

پلمب تعداد زيادي از واحدهاي متخلف
وي اظهار داشــت: در طول يك سال گذشــته تعداد زيادي از 
واحدهاي متخلف كه اغلب بدون مجوز كسب فعاليت داشتند 
پلمب شدند. وي درباره واحدهاي غيرقانوني كه درحال فعاليت 
هستند، گفت: اين واحدها گاها از طريق جابه جايي و تغيير مكان 

خود به فعاليت هاي خود ادامه مي دهند. 
هاشمي تيرآبادي ادامه داد: اين واحدها  شرايط لازم اداره اماكن 
براي اخذ مجوز فعاليت ها را نداشــته و بدون مجوز و به صورت 
غيرقانوني فعاليت مي كنند. درحالي كه تمام واحدهاي داراي 
مجوز عضو اتحاديه بوده و روي فعاليت هاي آنها نظارت وجود 
دارد. اين فعال صنفي درباره ميزان اشتغالزايي اين صنف تصريح 
 كرد: طبق آخرين آمار موجود براي دريافت كارت سوخت حدود

 ۶۶ هزار راننده در اين صنف مشغول به كار هستند كه اين تعداد 

 بدون درنظر گرفتن پاسخگويان تلفن است كه عموما براي هر 
۱۵ راننده يك مديــر هماهنگ كننده نياز اســت.  وي افزود: 
مســافران اگر شــكايتي به ميزان كرايه هاي دريافتي داشته 
باشند، مي توانند به تعزيرات و بازرســي اتاق اصناف اتحاديه 
اطلاع دهند. هاشمي درباره مدت فعاليت هاي آژانس ها گفت: 
فعاليت تمام واحدهاي ما به صورت ۲۴ ســاعته و شبانه روزي 
اســت و فقط تعداد معدودي از اين واحدهــا به دليل خلوتي 
 و عدم تراكــم جمعيت ممكن اســت فعاليت شــبانه روزي 

نداشته باشند. 
در هر صورت اتحاديــه اتومبيل هاي كرايه، واحد بازرســي 
و شــكايات دارد و مشــتريان ناراضي مي تواننــد در تماس 
با اتحاديه، شــكايت خــود را اعلام كننــد. اتحاديه از طريق 
مدير آژانس، موضــوع را پيگيري مي كنــد و در صورتي كه 
حق با مشــتري باشــد، مديريت آژانس مواخذه مي شود. از 
ســوي ديگر افرادي كه اقدام به تاسيس آژانس هاي اتومبيل 
كرايه مي كنند بايــد حقوق رانندگان و همســايگان خود را 
هم مدنظر داشــته باشــند. نايب رئيس اتحاديه موسســات 
توريســتي و اتومبيل كرايه، ســاماندهي آژانس هاي بدون 
مجــوز را از ديگر اقدامات مهم براي ســال جــاري ذكر كرد 
و افزود: حدود هــزار آژانس بدون مجوز داريم كه در ســال 
جاري تلاش مي كنيم همه آنها را مجوزدار كنيم. در غير اين 
صورت از فعاليت واحدهاي بدون مجــوز جلوگيري خواهيم 
كرد. هاشــمي تيرآبادي از شــهروندان مي خواهد در صورت 
مشــاهده هرگونه تخلفي از دريافت كرايــه اضافي و خارج از 
عرف گرفته تا موارد اخلاقــي و... موارد را حتمــا با اتحاديه 
موسســات توريســتي و كرايه اتومبيل در ميان بگذارند تا با 
تخلفات برخورد شود. بي ترديد نظارت مردمي مي تواند در اين 
خصوص راهگشا باشد اما راهكار اساسي نيست زيرا شهرونداني 
كه با يك كارت به آژانس ســر كوچه شــان زنگ مي زنند و با 
خودروهاي آن تردد مي كنند، لزوما نمي توانند پروانه و مجوز 
 فعاليت آن را بازرســي كنند. اين كار وظيفــه اتحاديه و اتاق

 اصناف است. 
ممكن است برخي آژانس ها تعرفه كمتري را اعمال 

كنند
از سوي ديگر موضوعي كه طي چند روز اخير مطرح شده است 
مربوط به مصوبه شــوراي شهر اســت كه گمانه زني ها را براي 

افزايش نرخ كرايه تاكسي ها افزايش داده است. 

با توجه به مصوبه شوراي شهر مبني بر افزايش ۱۵ درصدي نرخ 
كرايه تاكسي ها، قرار است نرخ اتومبيل هاي كرايه نيز به همين 
ميزان افزايش يابد كه به گفته نايب رئيس اتحاديه موسســات 
توريســتي و اتومبيل كرايه اين موضوع تا حدود ۱0 روز آينده 

نهايي و مصوب مي شود. 
سيد حسن هاشــمي تيرآبادي با بيان اينكه پيشنهاد افزايش 
۱۵ درصدي نرخ كرايه تاكســي ها را سال گذشته ارائه كرديم، 
اظهار كرد: هيــات عالي نظارت ســازمان صنعــت، معدن و 
 تجارت اســتان تهران بعد از انجام بررســي هاي لازم نتيجه را

 اعلام مي كند. 

وي افزود: البته به دليل وجود رقابت بين آژانس هايي كه به ويژه 
در نزديكي يكديگر فعاليت مي كنند نرخ افزايش كرايه متغير 
است و ممكن است برخي آژانس ها تعرفه كمتري را اعمال كنند. 
هاشــمي با بيان اينكه بعد از نهايي شــدن افزايش نرخ كرايه 
تاكســي ها، نــرخ اتومبيل هاي كرايــه نيز تغييــر مي كند، 
تاكيــد كــرد: آخرين بــار نرخ هــا در ســال ۱۳۹۲ افزايش 
يافت و از آن زمــان تاكنون تغيير نرخ نداشــتيم و در ســال 
گذشــته نيز با دولت تعامل داشــتيم و از اعضا خواستيم كه 
 افزايش قيمت نداشــته باشــند و آنها نيز تغييري در قيمت 

اعمال نكردند. 

تعرفه بين شهري اتومبيل هاي كرايه تقريبا توافقي است
وي، همچنين درباره تعرفه بين شهري اتومبيل هاي كرايه نيز 
توضيح داد: تعرفه اي در اين زمينه وجــود دارد، ولي مي توان 
گفت به طور كلي اين نرخ به صورت توافقي اســت و معمولا در 

مسيرهاي مختلف با مشتري توافق مي شود. 
هاشــمي همچنين صدور كارت شناســايي بــراي رانندگان 
اتومبيل هاي كرايه را از مهم ترين برنامه هاي ســال جاري اين 
اتحاديه عنوان كرد و گفت: تاكنون بــراي حدود ۶0 درصد از 
رانندگان اين كارت صادر شــده و تا چند ماه آينده براي بقيه 

رانندگان نيز صادر خواهد شد. 

نايب رئيس اتحاديه موسسات توريستي و اتومبيل كرايه در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

ساماندهی آژانس های بدون مجوز

 فرش دســتباف ايراني بــا قدمت چند
 صد ساله بازار بزرگي را در صحنه جهاني 
به خود اختصاص داده اســت و می توان 
گفت زمانی ايران توليدكننده انحصاري 
فرش جهان بوده است اما پس از اعمال 
تحريم ها و خروج برخي طراحان ايراني و ســپردن كارها به دست 
توليد كنندگان كشورهاي ديگر بازار فرش ايران كم كم به حاشيه 

رفت. 
كارشناســان معتقدنــد وخامت بازار صــادرات فــرش ايراني با 
سياست گذاري هاي نادرست دولت و رقابت نابرابر و به دور از قوانين 

بين المللي، اقتصادي و بازرگاني تشديد شده است. 
نايب رئيس اتحاديه صادركنندگان فرش دســتباف در گفتگو با 
»كســب وكار« گفت: حدود ۹0 درصد از توليدات فرش دستباف 
صادر مي شود. حتي فرش هاي مستعمل هم بعد از ۱۵ تا ۲0 سال كه 
مورد استفاده در منازل قرار مي گيرند، قابليت صادرات پيدا مي كنند. 
در واقع صادرات فرش وقتي باب شــد كه فرش هاي مستعمل در 
داخل كشور مورد استفاده قرار نمي گرفتند. در نتيجه تصميم گرفته 
شد كه صادر شــوند و به تدريج صادرات فرش هاي نو نيز به برنامه 

صادراتي اضافه شد. 
مرتضي عراقچي افزود: در حال حاضر مي توان گفت بازار فرش صد 
درصد صادراتي است. حتي اين روزها فرش هايي به اسم چهل تكه 
هم مد شده كه آنها را تكه تكه به هم مي دوزند و سپس صادر مي كنند. 
وي اظهار كرد: متاسفانه بازار فرش در سال هاي اخير با ركود مواجه 
شده است؛ نه در بازار داخلي رونق دارد و نه در بازارهاي بين المللي. 
بخشــي از علت ركود بازار فرش در داخل كشور، تحريم بود. البته 
اين همه دلايل نيســت. بحران اروپا و بحراني كه در حال حاضر بر 
كشورهاي عربي حاكم است باعث شده كه كسي تمايلي براي خريد   

فرش نداشته باشد. 

گران بودن فرش عامل ركود اين صنعت شد
عراقچي ادامه داد: در داخل كشور هم گران بودن فرش عامل ركود 
اين صنعت شده است. البته توليد فرش گران تمام مي شود زيرا 80 
درصد قيمت فرش دستباف، مزد كارگر است و دستمزدها سال به 

سال افزايش مي يابد. 
اين فعال صنفي توضيح داد: در كشورهای ديگر تورم به اين ميزان 
وجود ندارد. وقتي دستمزد گران مي شود، قيمت تمام شده فرش 
هم افزايش مي يابد؛ در نتيجه براي مصرف كننده داخلي هم صرف 
نمي كند كه فرش دستباف بخرد و به فرش هاي ماشيني تمايل پيدا 
مي كند. از سوي ديگر، نمي توان امسال فرشي را ۱000 دلار فروخت 
و سال بعد گفت همين فرش ۱۲00 دلار شــده است. خريداران 
خارجي با اين نرخ ها فرش نمي خرند. در نتيجه فرش توليد داخل 
قادر به رقابت با كشورهاي ديگر مثل هند، چين يا حتي افغانستان 
كه اين روزها رقيب ما شده است، نيســت. كارگر فرشباف در اين 
كشورها خيلي ارزان است. آنها دقيقا شبيه همين فرشي را كه ما 

متري ۲00 دلار مي فروشيم، 80 دلار مي فروشند. 
نايب رئيس اتحاديــه صادركنندگان فرش دســتباف همچنين 

اظهار كرد: البته فرش ايراني اگر حتي ۵0 درصد هم از نمونه هاي 
مشابه خارجي آن گران تر باشد، به دليل مشهور بودن برند فرش 
ايراني، تمايل بيشــتري به خريد دارند چون كيفيت پشم و طرح 
فرش ايراني بهتر اســت. البته ما در حال حاضر با مشكل ديگري 
 مواجه شــده ايم و آن صادرات پشــم به عنوان مــواد اوليه فرش 

به خارج است. 

كاليفرنيا مشتاق فرش هاي گران قيمت و نفيس ايراني
نايب رئيس اتحاديه صادركنندگان فرش دســتباف ايراني درباره 
چشم انداز فرش ايراني در بازار آمريكا نيز گفت: از شهرهاي نيويورك 
و كاليفرنيا به عنــوان مركز تجارت فرش آمريكا ياد مي شــود كه 
عمده فروشان فرش دستباف در شهر نيويورك قرار گرفته اند كه 
اگر تجار به بازار نيويورك وارد شــوند، مي توانند با چندين تاجر 
بزرگ آمريكا و بنكداران كوچك تر شهرهاي ديگر كه براي تامين 

نيازهاي خود به نيويورك سفر كرده اند، آشنا شوند. از سوي ديگر 
اگر تجار ايراني امكان سفر به شهرهاي مختلف آمريكا را پيدا كنند 
به طور حتم مي توانند بازار مناسبي براي خود ايجاد كنند، همانطور 
كه بيان شد يكي از مشكلات پيش روي تجار ايراني شرايط سخت 

سفر به آمريكاست. 
مرتضي عراقچــي پيش بيني خود را از حضور فرش دســتباف 
ايراني در بازار آمريــكا بعد از لغو تحريم هــا اينگونه بيان كرد: 
چشم انداز روشن و پراميدي براي فرش دستباف ايراني در بازار 
آمريكا ديده مي شود اما دســتيابي به نقطه مناسب در اين بازار 
 همراه با صرف زمان است كه به نظر مي رسد در گام هاي نخست

در  نــدام  عرض ا بــراي  شــش ماهه  فرصــت  يــك   
ايــن بــازار نيــاز اســت و نبايــد توقــع داشــت كــه بــه 
از آنِ تجــار فــرش دســتباف بــازار  ايــن   ســرعت 
 ايران شود. به گفته وي، در مجموع بايد تجار با بازار آمريكا در 

راســتاي دريافت نظرات و نيازهاي بازار هدف در ارتباط باشند 
كه در اين زمينه بازارياب ها نقش بســيار تعيين كننده اي ايفا 
مي كنند. از ســوي ديگر بازار صادراتي فرش دســتباف ايراني 
كه از بخش هاي تهيه مواد اوليه، بافــت، عرضه در بازار داخلي 
و صادرات به بازارهاي هدف تشــكيل شده است بايد به صورت 
يكپارچه مديريت شــود كه در اين بخش نياز است مركز ملي 
فرش بافندگان را ســاماندهي كنند، البته ايجاد برند و سيستم 

يكپارچه برندسازي در صنعت فرش بسيار حائز اهميت است. 
وي اضافه كرد: در حال حاضر بازار فرش كشــور آمريكا در دست 
كشورهاي هند و پاكستان اســت كه با مديريت درست و اصولي 

مي توان اين بازار را از آن خود كرد. 
مرتضي عراقچي همچنين در پاســخ به اين سوال كه بازار آمريكا 
در خريد فرش هاي ايراني به دنبال كدام دســته از توليدات ايراني 
است، اظهار كرد: بازار آمريكا به دنبال رفع نياز مشتريان خود است 

كه غالبا به دنبال خريد فرش هاي صنعتي و به اصطلاح خانه داري 
هستند. اين گفته نبايد به اين صورت برداشت شود كه در بازار آمريكا 
مشتري براي فرش هاي گران قيمت و نفيس ايراني وجود ندارد. به 
نظر مي رســد ايالت هايي همچون كاليفرنيا كه افراد پولدار در آن 
زندگي مي كنند بيشتر مشتاق فرش هاي گران قيمت و نفيس ايراني 
باشند كه محموله اخير فرش دستباف ايراني كه از فرش هاي نفيسي 

تشكيل شده، به اين ايالت صادر شده است. 
اين مقام بخش خصوصي ايران در پايان عنوان كرد: با توجه به تجربه 
قبل از تحريم ها آمريكايي ها سليقه اي نزديك به اروپاييان دارند كه 
معمولارنگ هاي مرده را بيشتر مي پسندند اما نبايد فراموش كرد كه 
سليقه و علايق در بازار آمريكا هر سال با توجه به مد و رنگ سال تغيير 
مي كند. از اين رو براي آنكه بازار فرش صادراتي ايران در كشورهاي 
مختلف همچون آمريكا احيا شــود بايد از بالاترين سطح فعاليت 

صادراتي فرش تا پايين ترين سطح خواست بازار هدف را بپذيرند. 

نايب رئيس اتحاديه صادركنندگان فرش دستباف در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

لزوم مدیریت بازارصادراتی فرش

اصناف
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر گفت: 
استان بوشهر از دیرباز به واسطه افراد برجسته و شاخص 

دارای غنای قرآنی بوده است. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی استان بوشــهر، عبدالرحیم افروغ مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در گردهمایی قرآنیان 
بوشهر، بیان کرد: زحمت، تلاش و الفت پیشینیان در 

ارتباط با فعالیت در حوزه قرآن می بایست پررنگ جلوه 
داده می شد که این مولفه در روز 16 اسفند همزمان با 
سالروز درگذشت آیت  الله میرزا حسین معتقد اهرمی 
نامگذاری شد.   وی گفت: استان بوشــهر از دیرباز به 
واسطه افراد برجسته و شاخص دارای غنای قرآنی بوده و 
فعالیت های ارزشمندی را در حوزه گسترش علوم قرآنی 

به دیگر مناطق کشور انجام داده اند.  

افروغ انتصاب آیت الله صفایی بوشــهر به نمایندگی 
ولی فقیه در اســتان و امام جمعه بوشهر یکی دیگر از 
نامگذاری روز قرآنی بوشــهر در این تاریخ بیان کرد، 
افزود: احیای هویت قرآنی، احیای هویت مقاومتی و 
احیای هویت اصیل در طــول قرن های مختلف  برای 

جهان بشریت را  به معنای واقعی رساند.  
وی اظهار کرد: امروز باید به مســئله یک اسلام یعنی 

فلسطین و غزه و استکبارســتیزی قرآنی توجه کرد 
که باید این موضوع در موسسات، کانون ها، دارالقرآن، 
حسینیه ها و مساجد در محافل قرآنی تداوم یافته شود.  
دبیر شورای هماهنگی و گسترش فعالیت های قرآنی 
استان ادامه داد: نگاه و اهمیت رافت و مهربانی قرآنیان 
نسبت به بخش های مختلف همواره زبانزد بوده و این 

به واسطه انس و الفت به برترین کتاب آسمانی است.  

استان بوشهر از دیرباز دارای غنای قرآنی بوده است 
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استان ها

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
ایلام خبر داد؛ برگزاری اولین جشنواره شهید 

پیشرفت در ایلام
180 نفر تجلیل شدند

ایلام- اولین جشنواره شهید پیشرفت به منظور 
تجلیل از برگزیــدگان برتر علمــی، فرهنگی، 
اجتماعی، قرانی، هنری و ورزشی شاهد و ایثارگر 

استان ایلام برگزار شد.
جمال اسدی مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
اســتان ایلام در این همایش با گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدا و ۳ هزار شــهید استان ایلام اظهار 
داشت: این همایش به منظور تجلیل از برگزیدگان 
برتر علمی فرهنگی ،اجتماعــی، قرآنی، هنری و 
ورزشی شاهد و ایثارگر و در راستای معرفی شهدای 

عرصه علم به عنوان الگو برگزار شده است.
وی خاطرنشــان کرد: پیشــرفت و تعالی ایران 
اسلامی مرهون و مدیون شهدای دانشمندی است 
که جان پاک خویش را در راه گسترش دانش بومی 

و ملی فدا کردند.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه به 
اهداف برگزاری این جشنواره اشاره کرد و گفت: 
شناسایی ظرفیت های علمی، فرهنگی، هنری، 
ورزشــی، معرفی و تجلیل از نخبگان، سرآمدان، 
هنرمندان، ورزشکاران در عرصه های ملی و بین 
المللی، حمایت مادی و معنــوی از برگزیدگان 
جشنواره، ترویج فرهنگ ایثار و شهادت مبنی بر 
پژوهش و تولید محتوای علمی، بالا بردن ارزش 
محققان، مبتکران، فعالان فرهنگی، اجتماعی، 
هنرمندان و ورزشکاران در سطح جامعه به عنوان 
افراد تاثیرگذار وارج نهادن و اهمیت بخشیدن به 
نقش برجســته این نخبگان از جمله اهداف این 

جشنواره است.
اسدی در پایان تصریح کرد: در این همایش از 1۸٠ 

نفر از برگزیدگان این جشنواره تجلیل شده است.

رونمایی از اولین ترانسفورماتور کوره 
)SAF(قوس الکتریکی مســتغرق

شرکت فروآلیاژ ماد در کشور

با اســتعانت از خدای متعال و همکاری شرکت 
فروآلیاژ ماد، برای اولین بار در کشــور ســاخت 
ترانسفورماتور کوره قوس مســتغرق )SAF( در 
شرکت ترانسفورماتور کوره آریا انجام شده است. 
این ترانسفورماتور تکفاز دارای ویژگی های منحصر 
به فردی اســت که به صورت مشترک با شرکت 
C.E.M Industrial Transformers ایتالیا 
که به صورت تخصصی در زمینه طراحی و نظارت 
ترانســفورماتورهای صنعتی فعالیت دارد، تولید 

شده است.
بانک سه دستگاه ترانســفورماتور به صورت سه 
فاز برای فرآیند ذوب یک آرایش مثلث در اولیه و 
ثانویه را تشکیل داده و جریان 126 کیلوآمپری را 
به سمت الکترودهای گرافیتی هدایت می نمایند. 
جریان الکتریکــی بالا در ســمت ثانویه، میدان 
مغناطیسی شدید، تنش های حرارتی و مکانیکی 
نسبتا شدید و ضریب قدرت نسبتا پایین از جمله 
عواملی است که این نوع ترانســفورماتورها را در 
دسته ترانسفورماتورهای خاص قرار می دهد. این 
شرایط بهره برداری سبب می شود طراحی، انتخاب 
مواد، تجهیزات، ساخت، تست و نصب و راه اندازی 
این نوع ترانسفورماتورها از قوانین و الزامات خاصی 

پیروی نماید.
چالش ها:

طراحی این نوع ترانسفورماتور با توجه به عملکرد 
در یک سیستم الکتریکی با پارامترهای کیفیت 
توان نسبتاً پایین بسیار چالش برانگیز و حساس 
می باشد. طراحی این نوع ترانســفورماتورها به 
صورت کامل توســط متخصصین ایــن حوزه از 
 C.E.M Industrial Transformers شرکت
انجام شــده اســت و طی یک برنامه زمان بندی 
مشــخص دانش فنی به تیم مهندســی شرکت 

ترانسفورماتور کوره آریا انتقال پیدا کرده است.
استفاده از سیستم مهار منحصر به فرد در بخش 
سیم پیچی و هسته و سازه های فولادی نیازمند 
تسلط کامل بر اســتانداردها و تجربه بالا این نوع 
ترانســفورماتورها اســت که در تمامی مراحل 
 C.E.M Industrial تولید، ناظــر از شــرکت

Transformers حضور فعال داشته است.

خبر

عالیــه رضوانی- مراســم 
اختتامیــه رویــداد ملی 
کارآفرینی و فناوری های 
نوین آموزشــی در مرکز 
آموزش عالی امام خمینی 
)ره(  با جضور معاون وزیر جهاد کشاورزی و رییس 
ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی  و 
جمعی از مسئولین و دست اندرکاران این رویداد و 

با معرفی ایده های برتر برگزار شد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی و رییس ســازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی  در این مراسم 
با بیان اینکه ما به دنبال این هستیم که با استفاده 
از جمع کثیــر مخاطبانمان بتوانیــم در زمان ها و 
مکان های مشــخص توصیه های کاربــردی را به 
کشاورزان ارائه دهیم ،گفت: بدین منظور چاره ای 
جز اســتفاده از فنّاوری های جدیــد نداریم و باید 
تلاش کنیم که کشاورزان با استفاده از اپلیکیشن یا 
نرم افزاری که در اختیارشان قرار می دهیم توصیه ها 

را دریافت کنند.
سید مجتبی خیام نکویی با اشاره به اینکه سالانه 
2٠ میلیارد دلار غذای تولیدی حاصل از محصولات 
کشــاورزی در فرایند تولید تا مصرف به ضایعات 
تبدیل می شــود، به افزایش اثربخشــی در تحول 
تکنولوژی آموزشی در بخش کشاورزی اشاره کرد و 
افزود:مهمترین عنصر که منجر به تحول و اثربخشی 
فناوری ها می شــود پاســخگویی به یک چالش 

اساسی است.
وی مهمترین چالش اساسی در حوزه کشاورزی را 
موضوع ضایعات و پسماندها در این بخش دانست 
و گفت: علیرغم اینکه سالانه 1۳1 میلیون تن تولید 
غذا در کشــور داریم، به طور متوسط حداقل 2۵ 
درصد در فرایند تولید تا مصرف که حدود بیش از 

۳٠ میلیون تن از تولیدات این بخش را شامل می 
شود، به ضایعات تبدیل می شود.

رییس ســازمان تات تاکید کرد: اگر با اســتفاده 
از فناوری های نویــن در حوزه آمــوزش بتوانیم 
این میزان را فقط 2٠ درصــد تا 1٠ درصد کاهش 
دهیم رقم قابل ملاحظه ای علاوه بر اینکه از لحاظ 
اقتصادی صید و ذخیره می کنیم از لحاظ اثربخشی 

تاثیر زیادی خواهد داشت.
خیام نکویی یکی از موثرترین راه ها برای رسیدن به 
این هدف را آموزش دانست و افزود: نحوه آموزش 
مهمترین تاثیرگذاری را نسبت به دیگر مولفه ها بر 
روی مخاطب دارد و کسانی که وارد این حوزه می 
شوند چند عامل را باید در نظر بگیرند که نخستین 
عامل زیست بوم مخاطبشان است که این طراحی 

در چه فضایی انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه دومین عامل نیز محدوده سنی 

مخاطب است ودر این بخش باید تولید محتوایی که 
با روش های جدید آموزشی می شود قابلیت تعمیم 
برای سطوح خاص سنی را داشته باشد ،اظهار کرد: 
ســومین عامل ، توجه به هرم یادگیری  است و در 
هرم یادگیری بیشترین اثربخشــی را گزینه های 

چالشی دارد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه در ایران 
در خیلی از محصولات اگر اســراف نکنیم خودکفا 
هستیم ،خاطرنشان کرد: سالانه بیش از 2 میلیون 
تن برنج تولید می کنیم و یک میلیون تن نیز وارد 
می کنیم که به طوری تقریبی معادل میزان برنجی 
که وارد می کنیم ،ضایعات داریم.به عنوان مثال اگر 
در کشور روزی یکدانه برنج دور بریزیم در مجموع 
۸۷ میلیون دانه برنــج دور می ریزیم که غذای 2۳ 
هزار نفر است و اگر یک قاشق دور بریزیم غذای ۵٠٠ 

هزار نفر را دور ریز کرده ایم.

رئیس مؤسسه آموزش و ترویج کشاورزی  نیز در این 
مراسم با اشاره به اینکه برخی فناوری های آموزشی 
به محیط زیســت کمک می کنند، گفت: شما اگر 
نتوانید درختی بکارید از قطع درختان بیشــماری 
که برای بهبود وضعیت محیط زیســت به آنها نیاز 

داریم جلوگیری می کنید.
محمدمهدی قاســمی  با بیان اینکه اکوسیستمی 
که مــا در آن فعالیــت می کنیم، بســیار پیچیده 
اســت انســان برای اینکه بهتر در این اکوسیستم 
زندگی کنــد، نیاز به یادگیری مســتمر و مداوم و 
به روز دارد ،افزود: باید فرایند آموزش را گســترده 
و یادگیری را روزآمد کنیم و رفتــار خود را با عدم 
قطعیت های اکوسیستم تطبیق دهیم و فناوری های 
نوین آموزشــی می توانند با انتقال سریع دانش به 
تولیدکنندگان در فائق آمدن بر چالش های موجود 
در بخش کشــاورزی به ما کمک کنند؛ ما ناچار به 

استفاده از این تکنولوژی ها هستیم.
وی با اشــاره به اینکــه فنّاوری هــا، فناوری ها و 
نوآوری ها برخی شــغل ها را از بین می برند؛ اما در 
عوض یک سری شغل های جدید بر پایه دانش های 
نوین و نوآورانه ایجــاد می کنند،ادامه داد: ما نباید 
در این زمینه دغدغه داشته باشــیم؛ زیرا کسانی 
که روزآمد و به روز باشــند و تلاش کنند خود را با 
شرایط جدید وفق دهند، بی شک کسب وکار خود 
را خواهند داشت؛ بنابراین باید تطبیق پذیری خود 

را با شرایط افزایش دهیم.
قاسمی با تأکید بر ضرورت کاربردی سازی فنّاوری ها 
و فناوری ها به منظور رفع نیازهای مختلف جامعه 
گفت: جمعیت کثیر مخاطبان در مؤسسه آموزش و 
ترویج کشاورزی به استفاده از فعالیت های نوآورانه 
و فناورانه نیــاز دارند برای اینکــه بتوانند امنیت 
غذایی کشور را تأمین کنند؛ بنابراین علی رغم تمام 
پیچیدگی ها دست کسانی که می خواهند در این 

حوزه تلاش کنند را به گرمی می فشاریم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی و رییس سازمان تات :

سالانه ۲۰ میلیارد دلار غذای تولیدی از محصولات کشاورزی به ضایعات تبدیل می شود

مدیرعامل شرکت آبفا ایلام: 
اجرای پویــش خانه تکانی با 
موضوع مدیریت مصرف بهینه 

آب شرب در ایلام
 ایلام- مدیرعامل شــرکت آبفا ایــلام از آغاز 
پویش خانه تکانی با موضوع مدیریت مصرف 

بهینه آب شرب در استان خبر داد.
پرویز ناصری با اشــاره به فرا رســیدن نوروز 
باستانی و تبریک به مناسبت تقارن ماه مبارک 
رمضان با آغاز ســال 1۴٠۳، اظهار داشــت: 
نوروز می تواند یک مناســبت عالی برای آغاز 
خصلت ها و فضائل خوب برای هر انســان و 
جامعه ای باشــد که تلاقی آن بــا ماه مبارک 
رمضان، که هم بهار دل ها نــام گرفته و ربیع 
القلوب، نیز می تواند نویدبخش یک آغاز بسیار 

خوب باشد.
وی افزود: در اســفند ماه با توجه به ســنت 
خانه تکانی و توجه مــردم به مقوله نظافت در 
روزهای پایان سال، شاهد افزایش مصرف آب 
هستیم که این موضوع باعث شده در بعضی از 

مناطق شاهد افت فشار آب شویم.
مدیرعامل شــرکت آبفا ایلام اظهار کرد: این 
پویش در راستای تشــویق مردم به مدیریت 
مصرف بهینه آب شرب و دقت در مصرف آن 
است. تا همکاران ما بتوانند خدمات مطلوبی 
در توزیع آب شرب در ســطح استان داشته 

باشند.
ناصری ضمن تقدیــر از همراهی و همکاری 
مردم با شرکت آب و فاضلاب خاطرنشان کرد: 
ما انتظار داریم مردم شریف استان در این ایام 
با حساسیت بیشــتری به مقوله صرفه جویی 
در مصرف آب توجه نموده و در شستشــوی 
وسایل و خانه تکانی منازل از مصرف بی رویه 
آب خودداری کنند و بهتر است برای شست 
و شوی وســایل برنامه زمانی داشته باشند و 

مدیریت نمایند.
وی خاطر نشــان کرد: این پویش به صورت 
تبلیغــات در فضــای مجــازی و برگــزاری 
کارگاه های آموزشــی برای بانــوان، برنامه 
تلویزیونی در قالب مصاحبه و زیرنویس، انتشار 
اینفوگرافیک و موشــن گرافی های آموزشی 
نحوه صحیح استفاده از آب، نصب تجهیزات 
صرفه جویی در مصرف آب در مساجد، مدارس 
و امکان عمومــی و ارائــه راهکارهایی برای 
جلوگیری از هدر رفت آب و سایر برنامه های 

جانبی پیش بینی شده است.

رییس شورای شهر ساری اعلام کرد:
معضل دستفروشان و سد معبر 

در ساری

 رییس شورای شهر ســاری سد معبر و وجود 
دستفروشــان را از معضلات شــهری ساری 

اعلام کرد.
 پرویز شعبانی در جلسه شورای شهر ساری با 
بیان اینکه تلاش می شود تا قبل از سال حقوق 
و عیدی کارکنان پرداخت شود، به معضل سد 
معبر و مشکلات شهری اشــاره کرد و گفت: 
باید برای رفع این مســئله دقت عمل مد نظر 

قرار گیرد.
وی رفت و روب به معابر و نظافت خیابان ها را 

از دیگر مطالبات بیان کرد.
عاشقان عضو شورای شهر ساری نیز بر آماده 
سازی فضای شهری برای استقبال از مسافران 
نوروزی تاکید کرد و گفت با توجه به همزمانی 
عید نوروز با ماه مبــارک رمضان باید در فضا 

آرایی به این مسئله نیز توجه شود.
وی ساماندهی دستفروشان و رفع معضل سد 
معبر را از جمله خواسته ها از مدیریت شهری 
عنوان کرد و گفت وجود دستفروشان در هسته 
مرکزی شهر سبب بروز مشکلاتی شده است.

یوسفی عضو دیگر شــورای شهر ساری نیز با 
اشاره به همزمانی ماه مبارک رمضان عید نوروز 
بر لزوم توجه به کارهای فرهنگی تاکید کرد و 
گفت باید المان های شهریه مناسبی را طراحی 

و در نظر گرفت.
وی دستفروشان را از جمله موانع و معضلات 
شهر ساری بیان کرد و بیمه پرسنل را به عنوان 

یک دغدغه عنوان کرد.

اخبار

عالیه رضوانی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: تفاهم نامه ای بین معاونت علمی ریاســت 
جمهوری و استانداری البرز منعقد می شود تا شاهد 
یک جهش مناسب در حوزه تولیدات دانش بنیان 

در عرصه هوایی کشور باشیم.
عیسی زارع پوردرمراسم افتتاح نخستین نمایشگاه 
صنعت هوایی پیام که با حضور جمعی از مسئولان 
کشــوری و اســتانی  در فرودگاه بین المللی پیام 
برگزار شد،افزود:موقعیت جغرافیایی فرودگاه پیام 
از لحاظ نزدیکی به تهران ، اســتقرار منطقه ویژه 
اقتصادی درآن و کثرت شرکت های دانش بنیان و 
نیز استقرارگمرک  در آن این ظرفیت را ایجاد کرده 
است که به زودی تبدیل به گمرک تخصصی حوزه 

فناوری ارتباطات شود .
وی با بیان اینکه درهمین راســتا امــروز تفاهم 
نامه ای بین معاونت علمی ریاســت جمهوری و 
استانداری البرز منعقد می شود تا شاهد یک جهش 
در حوزه تولیدات دانش بنیــان در عرصه هوایی 
کشور باشــیم.،ادامه داد: با انعقاد این تفاهم نامه، 
یک پارک علم و فناوری در حوزه هوانوردی در پیام 

ایجاد خواهد شد و با ارتقای این منطقه به زودی 
کالاها و تجهیزات و همچنین مواد اولیه مورد نیاز 
کشورهای دیگر را در اینجا تولید و از همین منطقه 

صادر خواهد شد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: تلاش داریم 
که منطقه اقتصادی پیام را به قطب فعالیت های 
وزارت ارتباطات تبدیل کنیم اکنون نیز بخشی از 
آن ایجاد شده است .ضمن اینکه برای پروازهای بین 
المللی از این فرودگاه به کشورهایی ظرفیت لازم 
وجود دارد که باید حمایت های لازم انجام شود تا 
این پروازها سریعتر راه اندازی شود تا برای پست به 

»هاب«  منطقه تبدیل شویم.
زارع پور با تاکید بر اینکه منطقه ویژه اقتصادی و 
فرودگاه بین المللی پیام آینده ای درخشان خواهد 
داشــت تا یک نقش ویژه در اقتصاد دیجیتال در 
کشور و منطقه ایجاد کند، خاطرنشان کرد: یکی از 
مصوبات سفر رییس جمهور به البرز این بود که این 
ظرفیت بی بدیل برای مردم البرز فعال شود که در 
همین راستا بایستی پیگیری های لازم انجام شودتا 
چند ایرلاین از اینجا پرواز داشــته باشند و شاهد 

پروازهای مسافری از این فرودگاه باشیم.
رییس سازمان هواپیمایی کشوری نیز با بیان اینکه 
برای اربعین سال آینده نیز به صورت مستمر برنامه 
های پروازی از این فرودگاه خواهیم داشت،گفت: 
فرودگاه پیام در حوزه ترابری بخش مسافر کمک 
زیادی می کند و بایستی به رســالت اصلی خود 
برگردد و به دستور ریاست جمهور رونق و افزایش 

پروازها را داشته باشد.

محمدی بخش با بیان اینکه شــرکت های دانش 
بنیان در حوزه هوایــی و فضایی باید خدمت خود 
را در حوزه های فناورانه و تولیدات مورد نیاز کشور 
افزایش دهند که این خدمات در زمینه اقلام مصرف 
کشور بایستی بیشتر ،به برگزاری نمایشگاه صنعت 
هوایی پیام اشاره کرد و افزود: : با برگزاری این گونه 
نمایشگاه ها و خدمات شرکت های دانش بنیان، 
مردم دیگر استان های کشــور با فرودگاه پیام و 
استان البرز بیشتر آشنا خواهند شد و ویژگی های 

آن را خواهند شناخت.
وی با بیان اینکه این نمایشــگاه فرصت مناسبی 
است که پس از ۴٠ سال که کشور در شدیدترین 
و سخت گیرانه ترین تحریم های بشری قرار دارد، 
بخش هوایی گزارش عملکرد خود را در رشد تولید 
ارایه کند،اظهار کرد: این نمایشگاه ماحصل بخشی 
از این توانمندی هاست که امروز در قالب شرکت 
های دانش بنیان ارایه می شود و در عین حال بخش 
مهیچ نمایشگاهی و عملیات های منحصر به فردی 
که در دنیا تکنولوژی آن منحصر به فرد است مثل 
اطفا ء حریق و ورزش های هوایی که جوانان رویکرد 
زیادی به آن دارند و در این نمایشگاه ارایه می شود.

محمدی بخش خاطرنشــان کرد: مجموعــه ای از 
تکنولوژی های هوایی و فضایی و ترکیب آن با دانش 
بنیان و ارتباط با وزارت ارتباطات می تواند این 2 صنعت 

را به یک جهش تولید در سال آینده رهنمون کند.
استاندار البرز نیز در حاشیه بازدید از این نمایشگاه 
در جمع خبرنگاران گفت::فــرودگاه بین المللی 
پیام دارای قابلیت ها و ظرفیت های فراوانی است 

که با برگزاری این نمایشگاه و به نمایش گذاشتن 
دستاوردهای کشور، بخشی از آن را اثبات کرد.

مجتبی عبداللهی بــا بیان اینکه این نمایشــگاه 
تخصصی اولین بار است که در البرز برگزار شده، 
افزود: کشورهای پیشــرفته دارای صنعت هوایی 
هستند و اکنون قابلیت ها و توانایی های فنی کشور 
در معرض دید عموم قرار گرفت.ضمن اینکه کشور 
ما در حوزه تعمیرات موتورهای هواپیما پیشرفت 
بســیار خوبی دارد که به دست فرزندان نخبه این 
مرز و بوم رقم خورده اســت.  وی با اشاره به  اینکه  
فرودگاه پیام دارای قابلیت ها و ظرفیت های فراوانی 
اســت که با برگزاری این نمایشــگاه و به نمایش 
گذاشتن دستاوردهای کشور، بخشی از آن اثبات 
کرد، گفت: 2 وزارتخانه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و راه و شهرسازی، راه اندازی پرواز های مسافربری و 

کارگو را در پیام دنبال می کنند. 
عبداللهی با اشــاره به اینکه در راستای تعمیرات 
موتورهای انواع هواپیما نیز این فرودگاه ظرفیت 
دارد،خاطرنشــان کرد: درصدد هستیم با توسعه 
و ارتقا خدمات و لحــاظ الزامات پدافند غیرعامل 
در فرودگاه پیام، فرودگاه های امام خمینی)ره( و 

مهرآباد را پشتیبانی کنیم.
لازم به ذکر است؛نمایشگاه صنعت هوایی پیام از 16 
تا 1۹ اســفند 1۴٠2 در فرودگاه بین المللی پیام از 
ساعت 1٠ تا 1۸ برگزار خواهد شد و علاقمندان برای 
حضور و بازدید از این نمایشگاه می بایست با مراجعه 
به سایت www.payamairshow.com نسبت 

به ثبت نام اقدام نمایند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات در مراسم افتتاح نخستین نمایشگاه صنعت هوایی پیام:

پارک علم و فناوری در حوزه هوانوردی در فرودگاه پیام ایجاد خواهد شد

مراسم روز درختکاری روزسه شنبه پانزدهم اسفندماه 
با حضور فرماندار، اعضای شورای شهر، اصحاب رسانه و 
شهروندان در دهکده تفریحی باغستان کرج  برگزار شد.

شهردار کرج در این مراسم  گفت: در شرایطی که محیط 
زیست ما با خطرات بسیاری مواجه است، کاشت نهال 
باید به یک فرهنگ تبدیل شده و این فرهنگ در جامعه 
گسترش پیدا کند. مهرداد کیانی با اشاره به توزیع بیش 
از ۸2 هزار نهال رایگان بین شهروندان ،اظهار کرد: توزیع 
این نهال ها در راستای توسعه فضای سبز و ارتقای سطح 

کیفی هوایی است که تنفس می کنیم.
وی با بیان اینکه این ۸2 هزار اصله نهال از گونه های مختلف 

مثمر و غیرمثمر تشکیل شده و در جایگاه های متعددی 
که در سطح شهر تعیین شده میان شهروندان عرضه می 
شود، یکی از اهداف این اقدام را توسعه مشارکت مدنی در 
فرهنگسازی برای بهبود محیط زیست ارزیابی کرد و افزود: 
هماهنگی لازم انجام شده تا در طول هفته درختکاری و 
منابع طبیعی، تمامی مناطق 1٠ گانه شهرداری نهال رایگان 
را بین شهروندان توزیع کنند. همچنین در کنار این اقدام، 

مراسم جشن درختکاری نیز برگزار می شود.
شهردار کرج با اشــاره به اینکه شهروندان می توانند بر 
اساس جدول اطلاع رسانی شده از ایستگاه ها و غرفه های 
ســیار منتخب در ســطح مناطق ده گانه نهال رایگان 

دریافت کنند،گفت: همچنین نهــال رایگان همه روزه 
طی ایام هفته درختکاری درپارک ایران زمین واقع در 
عظیمیه بین شهروندان توزیع خواهد شد تا با این اقدامات 
بتوانیم گام موثری در حوزه محیط زیست و توسعه فضای 
سبز برداریم. کیانی، با تاکید بر اهمیت حفظ و نگهداری از 
این نهال ها پس از مرحله کاشت، اظهارکرد: ارائه مشاوره 
رایگان و توزیع بروشورهای آموزشی برای شهروندانی 
که اقدام به تهیه نهال می کنند نیز در محل های توزیع 
نهال پیش بینی شده تا با محافظت از درختان بتوانیم 
آینده سبزی را برای فرزندانمان رقم بزنیم. وی با تاکید 
بر اهمیت همراهی و همکاری مدیریت شهری با گروه ها 

و سازمان های مردم نهاد حوزه منابع طبیعی و محیط 
زیست خاطرنشــان کرد: این همراهی طی سال های 
گذشته تا امروز وجود داشته به نحوی که با مساعدت این 
بزرگواران امروز در شهر کرج شاهد توسعه قابل توجهی 
در عرصه فضای سبز هستیم. گفتنی است؛ در این مراسم 
تعداد ســه هزار اصله نهال در بوســتان مجاوردهکده 

تفریحی باغستان غرس شد.

شهردار کرج در مراسم روز درختکاری خبر داد:

توزیع 82هزار اصله نهال برای توسعه مشارکت مدنی در فرهنگسازی بهبود محیط زیست
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

همه ما درباره كار، ايده ها، ارزش ها و نظريات گرايش هايي داريم. 
براي ساده تر شدن موضوع اجازه دهيد آن را »نوار كار« بناميم: 
پيام هاي ضبط شده درباره كار كه در چين هاي مغز ما قرار گرفته اند. 
ما از وجود برخي از اين »نوارها« آگاه هستيم، در حالي كه نوارهاي 
ديگر در سطح ناخودآگاه ما قرار دارند. با وجود اين، همه اين نوارها 
رفتارهاي ما را برنامه ريزي مي كنند. ما نوارهاي كاري را از منابع 
گوناگون، والدين، آموزگاران، روسا، همكاران، تجربه، مذهب و 
رسانه ها به دست مي آوريم. مشكل اين است كه در بسياري از 
وضعيت ها، اين نوارها در بهترين حالت، ناكامل و در بدترين حالت، 
خيال پردازانه هستند. با وجود اين، بسياري از ما، اين نوارها را به 
جريان مي اندازيم و رهنمودهاي خشك و دستورهاي آنها را به 
كار مي بريم. نتيجه، كار بيشتر با موفقيت كمتر و سرانجام از پا 

درآمدن است. 
در ادامه مطلب، 6 نوار كاري رايج و بسيار افسانه اي را مورد بررسي 
قرار مي دهيم. در حالي كه هر يك از اين نوارها را مي خوانيد، سعي 
كنيد به شخصي كه مي شناسيد و دستورهاي نوار را به كار مي برد، 
فكر كنيد. آيا شما آن شخص هســتيد؟ اگر كاملا با خود صادق 

باشيد، احتمالا خود را دستكم در يكي از اين نوارها مي بينيد. 

  ۱. سخت كار كردن و دود چراغ خوردن
اين افسانه باوري را تقويت مي كند كه نتايج را مناسب با زمان 
صرف شــده در پيگيري يك هدف مي داند. افراد معتاد به كار 
قربانيان رايج اين افسانه هســتند. آنها شب ها و حتي روزهاي 
تعطيل در دفتر خود هســتند و هر لحظه را به شغل خود و كار 
اختصاص  داده اند. ساير امور زندگي مانند خواب، خانواده و ديگر 
مسائل شخصي با فاصله خيلي زياد در درجه دوم اهميت قرار 

گرفته اند. 

  ۲. فعاليت يعني سازندگي
بســياري از ما، فعاليت را- بنا به عادت- با 

نتايج اشتباه مي گيريم. اين امر را مي توان 
در كار مشــاهده كرد. اغلب سازمان ها، 

ارزيابي كاركنان خود را دشوار مي يابند. در 
نتيجه فعاليت را به عنوان خط كش سنجش، 

جايگزين نتايج مي كنند. پركارترين فرد، 
بهترين كارگر مي شود.

عامل زمان يكي ديگر از عوامل 

ايجادكننده پركاري است. در اصل، ما احساس اجبار مي كنيم كه 
بايد پركار بمانيم؛ در حالي كه درباره كاري كه بايد بكنيم، اطمينان 
نداريم. اغلب هنگامي كه بينش روشني درباره هدف نداريم، ميزان 
كوشش هاي خود را دو برابر مي كنيم. بهترين شكل مبارزه با دام 
فعاليت، تعيين اهداف و حفظ تمركز روي آنهاست. اگر نتوانيم 
تمركز بر هدف را حفظ كنيم، بسياري از ما دچار انحراف مي شويم. 
در روند دنبال كردن هدف، گم شدن در فعاليت هاي زياد، آسان 
است. نتيجه ناخوشايندش اين است كه به عوض اينكه فعاليت، 
وسيله اي براي دست يافتن به هدف شود، خود به هدف تبديل 
مي شود. كافي نيست كه مشغول باشيم؛ بلكه سوال اين است: 

مشغول چه چيزي هستيم؟

  ۳. بهترين راه انجام كار اين است كه خودتان آن را انجام دهيد
به جاي اينكه از كســي بخواهيد كاري را براي تان انجام دهد، 
خودتان انجامش دهيد. اين طوري ديگر لازم نيست كه صحت 
انجام كار را هم بررسي كنيد. همچنين در وقتي كه صرف شرح 
دادن كار براي ديگري مي كنيد، صرفه جويي مي شود. برخي اوقات، 
راه حل اين است كه خودتان كار را انجام دهيد، اما به هر حال، به دو 

علت هميشه اين طور نيست: 
الف. با وجود احساس قدرتمندي، داراي محدوديت هستيد.

ب. انجام همه كارها توســط خودتان، كارآمدي شما را كاهش 
مي دهد.

  ۴. آسان ترين راه بهترين راه است
افرادي كه در زندگــي به دنبال راه آســان مي روند، از تئوري 
سرمايه گذاري كار آگاه نيستند. يا عمدا آن را ناديده 
مي گيرند. متاســفانه آنها در نهايت مي فهمند كه 
دنبال كردن راه آسان، بهاي زيادي در پي دارد. به 
نظر مي رسد آنها هرگز بزرگ ترين حقيقت زندگي 
را در نمي يابند: زندگي دشوار است. از هنگام تولد تا 
مرگ، زندگي، حل مساله يا مشكلات است. هر اندازه 
منضبط تر باشــيم، توانايي ما براي حل مشكلات 
بيشتر است. هرقدر بيشــتر مشكلات را حل 
كنيم، زندگي آسان تر مي شود و شانس دست 
يافتن به اهدافي كه براي ما اهميت دارند، 
 بيشتر مي شود. آنها كه در جستجوي 
راه آسان هستند، زندگي را وصله و 

پينه مي كنند و در انتظار فرداها مي مانند. واقعيت اين است كه 
هيچ چيزي آسان نيست. راه آسان و كم زحمت، راه بازنده هاست. 

  ۵. كار تفريح نيست
هنگامي كه ابراهام لينكلن گفت كه »پدرم به من ياد داد كار كنم؛ 
اما آن را دوست نداشته باشم. هرگز دوست نداشتم كار كنم؛ من 
اين را انكار نمي كنم. بيشتر دوست داشتم بخوانم، قصه بگويم، 
شوخي كنم، بخندم و هر كاري بكنم؛ اما كار نكنم.« در واقع اين 
ايده را بيان مي كرد. مشكل پيروي كردن از اين نوار اين است كه 
اگر اعتقاد داشته باشيد كار ناخوشايند است، آن را ناخوشايند 
خواهيد يافت و اين احتمال وجود دارد كه خود را از برخي نعمات 

زندگي محروم كنيد. 

  6. تنها يك راه بهترين است؟
بسياري از تحصيلات رسمي، ما را با اين عقيده شرطي مي كند. در 
مدرسه و دانشگاه ، بسياري از وقت خود را صرف آموختن راه حل 
مسائل يا پاسخ دادن به سوالات مي كنيم. همه پاسخ هاي ديگر 
نادرست هستند و شخصي كه بهترين پاسخ را مي دهد، معمولا 
دانشجوي خوبي به شــمار مي  آيد. پس از سال ها آموختن راه 
درست، اين نوع تفكر را به شغل و ساير جنبه هاي زندگي خود 
مي كشانيم. هنگامي كه مي آموزيم كاري را چگونه انجام دهيم، 
اين روش به شيوه انجام كار تبديل مي شود و هيچ نوع رويكرد 
ديگري مورد توجه قرار نمي گيرد. اگر شخص ديگري كار را به 
صورتي متفاوت انجام دهد، احتمالا آن را به طرزي نادرست انجام 
داده است. اگر راه انجام كاري را پيدا كرديد، از كجا مي فهميد كه 
راه حل را يافته ايد؟ واقعيت اين است كه متوجه نمي شويد. راه حل 

مسائل، مطلق نيستند. 
www.modiresabz.com

هوشمندانه  كار  كنيد

 داده هاي ثانويه
 )Secondary Data( چيست؟

در يكي از مراحل تحقيقات بازاريابي )مرحله3: 
نوع و جنس ديتاي مورد نيازمان( اشاره كرديم 
كه يكي از انــواع داده هايي كــه مي توانيم از 
مخاطبان مان داشته باشــيم، داده هاي ثانويه 
يا Secondary Data است. به اختصار و به 
زبان ســاده مي توان گفت كه  داده هاي ثانويه 
داده هايي است از جامعه مورد تحقيق مان كه 
سابقا توسط شركت ها و موسسات ديگر به دست 
آمده است و نيازي نيست تا ما دوباره آنها را به 
دست آوريم. قبل از شروع تحقيقات و جمع آوري 
اطلاعات براي هر فراينــد بازاريابي، حتما يك 
ســر به تحقيقات قبلي كه به طور مستقيم يا 
غيرمستقيم با تحقيق شما مرتبط است، بزنيد. 
شــايد اطلاعات مورد نياز شما را قبلا كسي به 
دست آورده باشــد تا بتوانيد در زمان و هزينه 
صرفه جويي كنيد. مثلا براي پيدا كردن شماره 
تلفن رستوران هاي شهر، شايد فردي سابقا عين 
اين شماره ها را جمع آوري كرده باشد. شايد هم 
تحقيقي در ارتباط با نماي ساختمان هاي شهر، 
اطلاعات مورد نياز شما را جمع آوري كرده باشد. 

  ايراد اصلي تحقيقات ثانويه
بهتر اســت اطلاعات ثانويه يا دســت دوم را از 
مرجع و محقق قبلي آن دريافت كنيد، چراكه 
اين تحقيقات و اطلاعات گاهي حاوي قفل هاي 
امنيتي هستند؛ يا شايد ممكن است پس از اتمام 
تحقيقات، اطلاعات را دستكاري يا غيرمستند 
كرده باشــند تا حقوق محقق ضايع نشــود. 
شــاخصه هاي مختلفي براي ارزيابي اطلاعات 

ثانويه وجود دارد، از جمله: 
- اطلاعات به دست آمده چقدر براي شما كاربرد 

دارند؟
- صحت اطلاعات چقدر است؟

- زماني كه تحقيقات صورت گرفته است )شايد 
اطلاعاتش قديمي باشد و شرايط تغيير كرده( 

- آيا مي توان اطلاعات را به تنهايي استفاده كرد يا 
حتما نياز است تا برنامه، سازمان يا فرد بخصوصی 
را براي تحليل و رمزيابي تحقيقات به كار بگيريم؟
www.modir. tv  

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

هميشه به ياد داشته باشــيد كه شما يك مدير 
هستيد و وظيفه مديران برنامه ريزي، ساماندهي، 
نظارت و راهنمايي اســت. عمل كردن به نقش ها 
و وظيفه ها بــر عهده كاركنان شماســت. وقت 
باارزش تان را براي پرداختن به اينگونه مســائل 
تلف نكنيد. شما بايد مديريت كنيد نه اينكه كاري 

ديگر انجام دهيد. 
متاسفانه بسيارند مديرانی كه سرپرستي مي كنند 
نه مديريت، حتي در ميان مديران ارشد سازمان ها 
هم اين بيماري وجود دارد و مديريت را فراموش 

كرده اند و سرپرست شده اند.
موفقيت كاري شــما به عنوان مدير بستگي به 
كارآمدي كاركنان تــان دارد. بنابراين با آنها به 

خوبي برخورد كنيد و به آنها امنيت شغلي بدهيد. 
براي آنها سرپرستان عالي تعيين كنيد و شخصا 
اين سرپرستان را تربيت كنيد و آموزش دهيد. 
كارمندان شما در صورت برخورد با مشكلي بايد 
با اين سرپرستان در ارتباط باشند و راهنمايي هاي 
لازم را به سرعت دريافت كنند. البته بايد هميشه 

اين امــكان وجود 
كه  باشد  داشته 
كارمنــدان در 
ت  ر صــــــو
لزوم به شما هم 
دسترسي داشته 

باشند. 

سرپرستان   عالي  تعيين  كنيد

تنها جنگل كج شده جهان
لهستان كشوري كه داراي تاريخ پرفراز و نشيني طي ســاليان سال بوده است. 
اين كشور كه كمتر در معرض ديد عموم قرار گرفته، داراي ۱۴ اثر تاريخي به ثبت 
جهاني رسيده، در يونسكو است و همچنين داراي جاذبه هاي گردشگري بسياري 

در بخش هاي مختلف خود است. 
حال در اين نوشته مي خواهيم درباره جنگلي مرموز با درختان كج در اين كشور 
صحبت كنيم. پس از مشــاهده اين درختان تصورش هم سخت است بخواهيم 
قبول كنيم آنها به دلايل طبيعي به اين شكل درآمده باشــند. ما را در اين سفر 
ماجراجويانه در دل جنگل هاي مرموز لهستان همراهي كنيد. كشور لهستان از 
لحاظ جغرافيايي در مركز قاره اروپا قرار دارد. آب و هواي اين منطقه معتدل شمرده 
مي شود و زمستان هاي سرد و تابستان هاي بسيار گرمي دارد. جاذبه هاي گردشگري 
در لهستان بي شمارند. اين كشور داراي پارك ها و جنگل هاي زيبايي است. از همين 
رو مي خواهيم درباره يكي از جنگل هاي مرموز اين كشور كه مناسب براي سفرهاي 
ماجراجويانه است، صحبت كنيم. در اين جنگل مجموعه اي از درختان كج وجود 
دارد كه به طرز عجيبي كنار هم قرار گرفته اند. تنه اكثر اين درختان در قسمتي كه 
از زمين بيرون آمده اند، ۹۰ درجه به سمت بالا )شمال( خم شده اند و بعد دوباره به 
حالت اوليه مانند تمامي درختان جهان برگشته اند و به رشد خود ادامه داده اند. به 
همين دليل نام اين جنگل به »جنگل كج« معروف شده است. شايد اين فكر به ذهن 
خطور كند كه به علت خم شدگي تنه درختان ديگر آنها قادر به رشد كامل نخواهند 
بود، اما اين فكر كاملا غلط است و درختان رشد قابل توجهي هم داشته اند. جنگل 
كج در شمال غرب كشور لهستان واقع است. با وجود تنه هايي با ظاهري شبيه به 
حرف c همه درختان به خوبي رشد كردند و اين خم شدگي مانع رشد آنها نشده 
است. حدود ۴۰۰ درخت كج در اين جنگل وجود دارد. بعضي از كارشناسان اعتقاد 
دارند كه اين درخت ها براي جلوگيري از آسيب رسيدن به نوك، شاخه هاي جانبي 
و تنه خودشان به اين شكل درآمده اند. درخت ها خاصيت ارتجاعي دارند. پس براي 
اينكه بتوانند رشد كنند، در مقابل موانع به اين شكل به رشد خودشان ادامه داده اند. 
هر اتفاقي كه براي يك درخت در اين جنگل افتاده براي بقيه آنها هم تكرار شده 
چون همه آنها تغيير شكل يكنواخت دارند. سن درختان اين ناحيه به ۸۰ سال 
مي رسد، به نظر مي رسد كه زماني كه اين اتفاق براي اين ۴۰۰ راس درخت افتاده 
آنها ۷ سال داشته اند. اين به معناي آن است كه يعني قبل از اينكه جنگ جهاني دوم 
رخ بدهد در اين جنگل اتفاقي افتاده كه سبب شده درختان منطقه كج شوند. نكته 
جالب در اين منطقه اين است كه همه درختان به يك طرف و با يك شكل خاص 
كج شده اند و ادامه رشد خود را داشته اند. اين موضوع توانسته سبب تعجب بسياري 
از دانشمندان شود و تاكنون هيچ دليل علمي براي آنها يافت نشده است. بهترين 
عكس هاي اين منطقه توسط يك عكاس لهستاني، به نام كيليان شونبرگر گرفته 
شده است كه در سال ۲۰۱۵ آنها را تهيه كرد و در سايت هاي خبري قرار داد. اين 

كار او باعث جلب توجه بيشتر به اين منطقه در بين توريست ها و گردشگران شد. 
با توجه به اين موارد مي توانيم يكي از مشكوك ترين تئوري هايي كه درباره اين 

منطقه بر زبان هاي جاري بوده است زماني را مطرح كنيم.
 اين تئوري به اين صورت بوده است كه در سال ۱۹3۰ گروهي از كشاورزها درختاني 
را در اين جنگل كاشــتند و براي توليد محصول خاصي كه در نظرشان بوده تنه 
درخت ها را به عمد به اين شكل درآوردند، به طوري كه شبيه به مبلمان شود. ما 
هيچ وقت نمي توانيم مطمئن شويم كه اين تئوري درست بوده است يا خير چون با 
شروع حمله به لهستان در جنگ، كشاورزها نتوانستند كار خود را به پايان برسانند.

 اين روزها، اينكه درخت ها را بــا فرم خاصي براي توليد محصولات مختلف رشــد 
بدهند چيز عجيبي نيســت و با جهت دادن به گياهان و درختــان مي توانند حالت 
رشــد آنها را تغيير دهند كه كاري منطقي به حســاب مي آيد، اما همچنان كسي 
نتوانسته است علت كج بودن درختان اين ناحيه را كشــف كند. بسياري معتقدند 
كه يك فرايند مكانيكي عمدي موجب خم شدن درختان شده است. همان طور كه 
مي دانيد، براي توليد مبلمان، آلات موســيقي و غيره مي توانيم عمدا چوب درختان 
را خم كنيم، اما در اين بين عده اي از كارشناســان نيز معتقدند كه در آن زمان هاي 
دور لهســتان متحمل برف و كولاك سنگي در كشــور بوده و اين منطقه زير فشار 
 بارش برف شديدي كه باريده است مانده و دليلي بر كج شدن درختان در اين جنگل
 شده است. با توجه به داستان هايي كه گفتيم، درباره اين منطقه گردشگري كه شايد 
كمي هم ترسناك به حساب بيايد، اما توريست هاي زيادي هستند كه سالانه به اين 
جنگل ها سفر كرده و عكس و گزارش هاي زيادي منتشر مي كنند. اگر شما هم جزو 
كساني هستيد كه به سفر هاي ماجراجويانه علاقه داريد، مي توانيد به جنگل كج در 
دل كشور لهستان سفر كنيد و تجربيات تازه اي به دست بياوريد. اين جنگل در استان 
Zachodniopomorskie واقع شده است. بهتر است بگوييم زماني كه به اين جنگل 
مي رويد قدرت تخيل شما بيش از بيش خواهد شد. علت آن هم شايد فرم غيرمنطقي 
از رشد درختان باشد كه در اين منطقه وجود دارد. شــايد اگر درختان زبان داشتند 

مي توانستند سرگذشت خود بهتر بيان كنند. 
www. eligasht. com

روحيه   همكاری   بين كارمندان   ايجاد  كنيد
در واقع همــكاري و مشــاركت يــك عامل كليــدي موفقيــت در هر 
كاري اســت كه بايد گروهي انجام شــود، اما وارد كــردن اجباري آن در 
محيط شــركتي كه هنــوز آمادگي آن را نــدارد، به هيچ وجــه بازدهي 
نخواهد داشــت. بــراي آماده كــردن محيطي مناســب بــراي تلاش 
 جمعي مثــل همــكاري در شــركت، بايد اصــلاح را از ســطح فردي 

شروع كرد. 
يــك جمله كليشــه اي مي گويــد كه مــا بايد »بــه خودمــان بنگريم 
نه به اشــتباهات ديگران« و اين موضوع نســبتا صحيح اســت. اصطلاح 
شستشــوي مغزي نبايد به بخشــي از ديدگاه تان بدل شــود. موفقيت 
 ســازمان ها به توانايی ســازگاری آنها با عوامل متغير محيطی بســتگی 

دارد.
 انطباق پذيــری و مشــاركت از عوامــل پيش بينی كننــده اثربخشــی 
ســازمانی به شــمار می رود. شــما به عنوان مدير ســازمان بايد بتوانيد 
روحيه مشــاركت و همــكاری را در ميان كاركنان شــركت ايجاد كنيد. 
اين امر در وهله نخســت مســتلزم ايجــاد رابطه صميمانــه و در عين 
حال كاری بين شــما و كاركنان ســازمان اســت. در وهله دوم شما بايد 
 انگيزه افــراد را تقويت كنيد تا آنهــا مطابق اهداف شــما حركت و با هم 

همكاری كنند.

آگاهی
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